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۳۰ هزار میلیارد تومان برای احیای دریاچه ارومیه هزینه شده 
آرمان امروز: رئیس پیشین ســتاد احیای دریاچه ارومیه با بیان اینکه در 
صورت خشک شــدن کامل این دریاچه، احتمال بروز تغییرات ژنتیکی در 
انسان ها، حیوانات و گیاهان در محدوده اطراف آن وجود دارد، گفت: براساس 
قیمت های شناور یعنی مطابق ارزش امروز ریال و نرخ روز دلار، با احتساب 
مبلغ برداشت شــده از صندوق توســعه ملی برای احیای دریاچه ارومیه و 
بودجه هایی که به صورت ریالی در این زمینه تخصیص داده شــده اســت، 
می توان گفت از ابتدای تشــکیل ستاد احیای دریاچه ارومیه تا امروز، حدود 
۳۰ هزار میلیارد تومان برای احیای دریاچه هزینه شده است.  عیسی کلانتری 
افزود: براســاس گزارش دانشگاه علوم پزشکی، در همان سال آبی ۹۵-۹۴ ، 
فشار خون مردم تبریز بر اثر تبعات ناشی از تشدید غبارهای نمکی، به طور 
متوسط ۰.۱ بار افزایش پیدا کرده بود. یا در همان سال، فعالیت زنبور عسل 
در جنوب شرق دریاچه ارومیه یعنی در محدوده آذرشهر تا مراغه، ۸۰ درصد 

کمتر شده بود و میزان تولیدات زنبورداران نیز به شدت کاهش یافته بود. این 
در حالی اســت که برآورد شده است اگر زنبورعسل به مدت هفت تا هشت 
سال در این منطقه فعالیت نکند، بسیاری از گیاهان منطقه از بین می رود و 
این مســاله تاثیر شدیدی نیز بر افت تولیدات کشاورزی منطقه نیز خواهد 
گذاشت.  وی در پایان تصریح کرد: مسائلی مثل تغییرات ژنتیکی احتمالی در 
انسان ها، حیوانات و گیاهان، آسیب های وارده بر سلامت شهروندان، خسارت 
دیدن اقتصاد کشاوزی منطقه و بروز غبارهای نمکی که می تواند تا محدوده 
۵۰۰ کیلومتری اطراف دریاچه ارومیه را تحت تاثیر قرار دهد، همگی از جمله 
خسارت های ناپیدای خشک شدن این دریاچه است که هنوز هم به صورت 
کامل اطلاعاتی درباره آن نداریم. البته هرچقدر هم مدل سازی انجام دهیم، 
بازهم هیچ وقت نمی توانیم دقیقا بفهمیم کــه اگر دریاچه به صورت کامل 

خشک شود، چه تبعاتی برای زیست جانداران منطقه ایجاد خواهد شد.

سیدحسین سجادی سیاوش پورعلی

خشکسالی در پایین دست آناتولی 
داپ )پروژه توســعه آناتولی شرقی ترکیه( یک 
برنامه توسعه منطقه ای جامع است که توسط 
دولت ترکیه با هدف بهبود شرایط در ۱۵ شهر 
در نظر گرفته شــده در آناتولی شرقی از سال 
2۰22  عملیاتی شده است. دفتر مرکزی اداره 
توسعه منطقه ای پروژه آناتولی شرقی ارزروم و 
شامل ۱۴ استان آغری، اردهان، بینگول، بیتلیس، الازیق، ارزنجان، 
حکاری، ایغدیر، قارص، مالاتیا، موش، تونجلی و وان  اســت.  طرح 
توسعه پروژه آناتولی شرقی نه تنها به عنوان طرح توسعه روستایی 
بلکه به عنوان یک ابتکار اقتصادی با هدف گیری ســه جنبه اصلی: 
اجتماعی، اقتصادی، و محیط زیســتی طراحی شده است.  دولت 
ترکیه مدعی اســت که پروژه داپ  به منظور کاهش شکاف توسعه 
اقتصادی-اجتماعی منطقه آناتولی شرقی با سایر مناطق و افزایش 
سهم آن در اقتصاد کشور از طریق بهبود سطح بهره وری در دسامبر 
2۰۰۰ تکمیل شد.   در ۱6۰ هزار  کیلومتر مربع تقریباً ۹.۳ درصد 
از جمعیت کشور در منطقه آناتولی شرقی زندگی می کنند. در آبان 
۱۴۰۱ رئیس اداره رودخانه های مرزی و منابع آبی مشترک وزارت 
 -DAP نیرو ایران گفت: تکمیل پروژه آناتولی شرقی ترکیه -به ترکی
جریان آب به ایران را از طریق رودخانه ارس در شمال شرق حداقل 
۳۰ درصد کاهش می دهد. کاهش گسترده منابع آب فرامرزی که از 
ترکیه شروع می شود و از ایران می گذرد، بر معیشت جوامع کشاورز در 
استان های شمال شرقی اردبیل و آذربایجان شرقی تأثیر منفی خواهد 
گذاشت. رفاه اقتصادی هزاران کشاورز که مشاغل کشاورزی آنها به 
رودخانه های مرزی وابسته است،...                  ادامه در صفحه 5

دیدگاه جالب آیت الله العظمی 
جوادی آملی درباره حجاب

آرمان امروز: آیت الله العظمی جوادی آملی در دیدار اعضای مرکز 
مطالعات حوزه هــای علمیه، گفت: اگر به همین دختران جامعه، 
ــعْرَ أحََدُ الَجَْمَالیَْنِ« موی  کلام اهل بیت گفته شــود که »فَإنَِّ الَشَّ
ســر همچون صورت، از زیبایی های یک خانم اســت ولی » زَکاهُ 
َـــمالِ العِفـافُ«، زکات جمال، عفاف و عفت است، او هم قبول  الج
می کند، اما وقتی ببیند که با اختلاس و نجومی، می خواهند فقر 
را بــر او تحمیل کنند، آن وقت دیگر این حرفها را هم نمی پذیرد.  
آیت الله العظمی جوادی آملی در بخش دیگری از سخنان خود به 
سه دوره متفاوت حوزه های علمیه در صد سال اخیر اشاره کرد و 
بیان داشت: حوزه های علمیه که یک قرن را پشت سر گذاشته، به 
سه بخش تقسیم شده، یک دوران ضعف و اختناق بود که از سال 
۱۳۰۰ که دوران رضاخانی و بزن و بکوب بود شــروع شد و تا چند 
سالی پس از فرار رضاخان هم این دوران بود، که این دوران، حوزه 
هــای علمیه در ضعف قرار گرفته بودند، از ســال ۱۳2۵ که آیت 
الله العظمی بروجردی وارد حوزه پربرکت شــدند، شروع شکوفایی 
حوزه است. عظمت شخصیت آیت الله بروجردی و همچنین ظهور 
شخصیت هایی مانند علامه طباطبایی در آن دوران، باعث فروغ و 
بالندگی حوزه ها شد، و مرحله سوم که مرحله برجسته ای بود، از 
سال ۱۳۴۰ و با حضور امام و اطلاعیه ها و تبعیدها شروع شد و تا 
سال ۱۳۵۷ نیز که انقلاب به پیروزی رسید، ادامه داشت، این دوره، 
حوزه قدرت خودش را نشــان داد که با کمک مردم توانست نظام 

سابق را براندازد!.
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رمزگشایی از دهن کجی رمزگشایی از دهن کجی 
ایرلاین ها به مردمایرلاین ها به مردم

آرمان امروز: اگر بخواهیم ماجرای شاسی بلندهایی که مجلسی ها از یک شرکت کاغذی و 
بدون هویت خریداری کرده  بودند سناریویی بنویسم باید بگوییم که این سریال با پایانی باز 
به انتها خواهد رسید. چون در ابتدا تکذیب شد و رفته رفته به جای رسیده که گویا هیچکس 
پشت پرده نیست! در وضعیت اقتصادی و اجتماعی که شهروندان از طبقات مختلف جامعه 
تــوان هزینه کــرد در حوزه خودرو را ندارند و در این زمینه با بحران روبه رو هســتیم، طیفی 
می توانند به راحتی از رانت موجود استفاده کنند و احتمالا چندمین ماشین خود را به خانه 

ببرند. وضعیت خرید خودروهای شاسی بلند برای مجلسی ها آنقدر آسان ...

چالش »شاسی بلند ها« هنوز حل نشده است
 پیشنهاد گلریزان مردمی

 برای مجلسی ها!
آرمان امروز:  »حجت الاســام و المســلمین ســید حســن 
خمینــی« در دیــدار اعضای ســتاد مرکزی بزرگداشــت امام 
خمینی گفت: »در بستر ملی، ثمره و نتیجه انقاب »جمهوری 
اسامی« است. در بستر و افق بین المللی نتیجه انقابی بودن 
عبارت از »بیداری دینی« است؛ و الزاما اسامی هم نیست و 

ممکن است احیای تفکر دینی در میان غیرمسلمانان...

 سید حسن خمینی

 نتیجه جمهوری اسلامی
 باید زندگی بهتر مردم باشد
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ندانم کاری و ضعف مدیریت  روی دیگر صادرات خودرو به عمان
یکی از بندهای مورد توافق در سفر اخیر مقامات 
عمان به کشور، صادرات خودروهای ایرانی به این 
کشــور اســت. البته این موضوع با پرسش های 

مختلفی مواجه است، نخست اینکه ...

اگر مطالبات اقشار مختلف جامعه واقعی و به حق 
باشد، نباید و نمی توان جلوی ابراز آن را گرفت. اگر 
سعی شود جلوی ابراز مسالمت آمیز و قانونی آن 

گرفته شود، باید دانست که به اشکال مختلف ...

یادداشتیادداشتیادداشتیادداشت
؟
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گزارش »آرمان امروز« از آخرین وضعیت مذاکرات

 »آرمان امروز« از چالش های آرمان امروز بررسی کرد

»محمدباقر قالیباف« گزارش می دهد:

امروز مسابقه مهم دربی در آزادی 

کلید توافق در »آباده« پیدا شد

 »پایدارچی ها« شستا 
گرفتاری های آقای را هم به سقوط می کشانند

رئیس در سال آخر
 گلادیاتور باش

 نه »پاتریک« 

آرمان امروز: در جریان مذاکرات فنی اخیر میان سـازمان انرژی اتمی جمهوری اسـامی و 
آژانـس بیـن المللی انرژی اتمـی، پرونده یکی از مکان  های مورد اختاف موسـوم به پرونده 

آبـاده حل  و فصل شـد. در جریـان مذاکرات فنی اخیر میان سـازمان انرژی اتمی جمهوری 
اسـامی و آژانـس بین المللی انـرژی اتمی، پرونده یکی از مکان های مـورد اختاف ...

شاهد از غیب رسید

آرمـان امـروز: دربـی تهـران دیگـر آن حـال و هـوای گذشـته 
 را نـدارد و بـه نوعـی از یـک بـزن بـزن جـذاب، بـه یـک فوتبـال 

حرفه ای و مجازی تبدیل شده است. روزگاری نه چندان دور ...

آرمـان امـروز: پـس از فـراز و نشـیب ها، حواشـی و نطق هـای آغشـته به 
انتقـاد نهایتـا هیـات رییسـه جدیـد مجلـس همانطـوری کـه پیش بینی 
می شـد بـا در راس قـرار گرفتـن »محمدباقـر قالیباف« که لیـدری طیف 
»نواصولگرایـان« را بـر عهـده دارد وارد آخریـن سـال فعالیـت خـود شـد. 
سـالی که با چالش ها و شـاید دسـت اندازهایی برای بهارسـتان به همراه 
داشـته باشـد. سـال منتهی بـه انتخاباتی که همـواره از رقابتی بـودن آن 
سـخن بـه میـان می آیـد. اگـر در اسـفند مـاه شـاهد حضـور چهره هـای 
متنـوع و البتـه نامزدهـای اصاح طلـب باشـیم کـه آقـای رییـس نه تنهـا 

بـرای بقـای نواصولگرایـان نیـاز به شکسـت دیگر شـاخه های ...

مهدی زارع 
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ندانم کاری و ضعف مدیریت 
اگر مطالبات اقشار مختلف 
جامعه واقعــی و به حق 
باشــد، نباید و نمی توان 
جلوی ابــراز آن را گرفت. 
اگر سعی شود جلوی ابراز 
مسالمت آمیز و قانونی آن 
دانست  باید  شود،  گرفته 
که به اشــکال مختلف ابراز می شود. چون این 
امر با زندگی مردم ارتباط دارد. برخورد منفی با 
مطالبات به حق مردم مشکل را حل نمی کند، 
بلکه حل آن را پیچیده تر می کند. آنان که به 
دلیل ضعف مدیریت و یا بی برنامگی قادر نیستند 
به مطالبات مردم پاسخ مثبت دهند، متاسفانه 
با ندانم کاری و برخورد نادرست سعی می کنند، 
صورت مساله را پاک کنند. گفت وگو می تواند 
حلال بســیاری از مشکلات و اختلاف نظرها و 
ســوء تفاهم ها باشد. اما این امر زمانی می تواند 
چنین اثری را دارا باشد که طرفین ضمن تاکید 
بر اصول مورد اعتقاد خود حداقل محدوده ای 
را برای انعطاف در نظر بگیرند. اما اگر پوشش 
اعتقادی را فراگیر در نظر گیرند، امکان انجام 
گفت وگــوی مفید از بین می رود. متاســفانه 
اکنون جناح حاکم خود را در موقعیتی قرارداده 
که هیچ گونه انعطافی را از خود نشــان ندهد. 
به نظر او هر آن چه می گوید درســت اســت 
و جناح مقابل هرآن چه می گوید نادرســت. 
چنین طرز تفکری قطعا حل مسائل را به بن 
بست می کشاند. راهکارهای ارائه شده براساس 
دیدگاه های اصلاحی و یا عمدتا غیراصولگرایی 
مطرح شــد که در قالب فکری جریان حاکم 
نمی گنجید. از این رو، نه دولت و نه دیگر ارکان 
انگیزه ای برای اعمال آن ها پیدا نکردند. از سوی 
دیگر همفکران و همراهان آقای رئیسی که باید 
مجری پیشنهادات باشند، به دلیل برخورد یک 
بعدی با مسائل زیربار آن نمی روند. اپوزیسیون 
خارج از کشور از خلاء ناشی از نبودن و یا ضعف 
احزاب و تشکل های مردمی استفاده می کند و 
خود را پیگیر مطالبات مرد م جا می زند. بخشی 
از مردم که احساس می کنند سخنگویی فعال 
و اثربخش در داخل ندارند، به دنبال اپوزیسیون 
برای ایــن امر می روند. بدیهی اســت که اگر 
احزاب و تشــکل های مردمی به درستی فعال 
باشــند و به طرق مختلف تضعیف نشوند، در 
داخل کســی دلیلی برای گرایش به ســمت 

اپوزیسیون نخواهد داشت.

آرمان امروز، گروه سیاسی: اگر بخواهیم 
ماجرای شاســی بلندهایی که مجلسی ها از 
یک شرکت کاغذی و بدون هویت خریداری 
کرده  بودند ســناریویی بنویسم باید بگوییم 
که این ســریال با پایانی باز به انتها خواهد 
رسید. چون در ابتدا تکذیب شد و رفته رفته 
به جای رسیده که گویا هیچکس پشت پرده 
نیست! در وضعیت اقتصادی و اجتماعی که 
شــهروندان از طبقات مختلف جامعه توان 
هزینه کرد در حوزه خــودرو را ندارند و در 
این زمینه با بحران روبه رو هســتیم، طیفی 
می توانند به راحتی از رانت موجود استفاده 
کننــد و احتمالا چندمین ماشــین خود را 
به خانــه ببرند. وضعیت خریــد خودروهای 
شاســی بلند برای مجلســی ها آنقدر آسان 
اســت که با خوانــدن اطلاعیه فــروش در 
پارینگ مجلس ماشــین دارد می شوند ولی 
شــهروندان عــادی حتی فرصــت ثبت نام 
ندارند. برنامه تلویزیونی »جهان آرا«، شنبه 
شب ششــم خردادماه و با موضوع »مجلس 
یازدهم، بررســی عملکرد و برنامه های پیش 
رو« روی آنتن زنده شبکه افق رفت.مهمانان 
ایــن برنامه، حجت الاســلام والمســلمین 
»مجتبی ذوالنــوری«، نایب رئیس مجلس 
شورای اسلامی و »روح الله متفکر آزاد«، دبیر 
هیات رییسه مجلس شورای اسلامی بودند. 
باتوجــه به اینکه در ابتــدا این موضوع قویا 
تکذیب شده بود ولی نایب رییس مجلس در 

این برنامه  مدعی شــد همه خبر داشتند. او 
اضافه کرد: »بدون اطلاع هیات رییسه، یک 
اطلاعیه کوچــک در پارکینگ مجلس زدند 
و گفتند کســانی که خودروی شاسی بلند 
می خواهند مراجعه کنند. برخی برای دریافت 
خودرو مراجعه کردند، اما رییس مجلس که 
در تعطیلات، چشمش به این اطلاعیه خورد، 
دستور داد سریعا ماجرا تعطیل شود و فردی 

که این کار را هم کرده بود عزل شود.« حالا 
برخی از رســانه ها پیشنهاد دادند تا »پویش 
مردمی« عذرخواهی از نمایندگانی که شاسی 
بلند گرفته اند راه بیفتد و در ادامه برایشــان 

گلریزان کنند.
عصــر ایران در این زمینه نوشــت: »همین 
طور درباره شاســی بلند ها گفتند و گفتند 
تا نوبت رســید به آقای مجتبی ذوالنوری، 
نائب رئیس مجلــس که برگ جدیدتری رو 
کرد. ماجرای گرفتن خودروهای شاسی بلند 
توسط تعدادی از نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی، رســماً در حال مبتذل شدن است. 
بعد گفتنــد مربوط به قبل بــوده و یکی از 
نماینده هــا هم گفت که  مجلس نمی تواند 
اصل ماجرا و اســامی نمایندگانی که شاسی 
بلند گرفته اند را احصــا کند و همین طور 
گفتنــد و گفتند تــا نوبت رســید به آقای 
مجتبی ذوالنــوری، نائب رئیس مجلس که 
بــرگ جدیدتــری رو کرد و گفــت: بدون 
اطلاع هیات رئیســه، یک اطلاعیه کوچک 
در پارکینگ مجلس زدند و گفتند کســانی 
که خودروی شاسی بلند می خواهند مراجعه 
کنند، برخی هم برای دریافت خودرو مراجعه 
کردند. چون توجیهاتی که برای ماســتمالی 
کردن قضیه هر روز از آستین یکی از نماینده 
ها بیرون می آید، چیزی جز نادیده گرفتن 
شعور مردم نیست و برای این که قصه شاسی 
بلندها، بیش از این به ابتذال کشیده نشود، 
پیشنهاد می کنیم پویش مردمی عذرخواهی 
از نمایندگانی که شاســی بلند گرفته اند راه 
بیفتــد و با برگزاری یک گلریزان ملی، برای 
ســایر عزیزان هم نفری یک دستگاه شاسی 
بلند نو تهیه شود تا این پرونده هم به خوبی 
و خوشی تمام شود. )برای میرسلیم هم 206 
خریده شود چون برایش فرقی ندارد!( خدا را 
چه دیده اید؟ شاید این جوری در پارکینگ 
سایر ادارات هم یک آگهی کوچک زدند که 
اگر کسی شاسی بلند می خواهد بگوید! زیاده 

عرضی نیست.«

آرمان امروز: »حجت الاسلام و المسلمین 
سید حسن خمینی« در دیدار اعضای ستاد 
مرکزی بزرگداشت امام خمینی گفت: »در 
بستر ملی، ثمره و نتیجه انقلاب »جمهوری 
اسلامی« است. در بستر و افق بین المللی 
نتیجــه انقلابی بودن عبــارت از »بیداری 
دینی« اســت؛ و الزاما اسلامی هم نیست 
و ممکن اســت احیای تفکر دینی در میان 

غیرمسلمانان باشد. 
یعنی انقلابــی بودن در افــق بین المللی 
قرار است تفکر دینی را در جان های همه 
مردم احیا کند. البته نمی خواهیم بگوییم 
انقلابــی بودن به این اســت کــه مردمان 
در دنیا دیندار شــوند؛ این هم یک ملاک 
است، ولی اینکه دین به عرصه حیات بشر 
بازگردد و از حــوزه فردی به حوزه جمعی 
برگردد. همه دنبال ســعادت هســتند، اما 
دینداران ســعادت را در دنیایی می جویند 
که مخل به آخرت شــان نباشد. این بنیان 
تفکر شما را با کسی که یا به آخرت معتقد 
نیست و یا اصلا کاری به آن ندارد، متفاوت 

می کند.«
او در همیــن زمینه و با اشــاره به نتیجه 
انقلاب ادامه داد: »پس نتیجه انقلابی بودن 
در افق ملی یعنی »جمهوری اسلامی« و بر 
آمــدن نظامی که به فرموده رهبری معظم 
انقــلاب امام جان او اســت. این جمهوری 
اسلامی همانی اســت که امام فرموده اند 

»نه یک کلمه کــم و نه یک کلمه بیش«؛ 
آن کلمــه کم می تواند حذف جمهوریت و 
یا اســلامیت باشد و کلمه بیش هم ممکن 
اســت هر قید دیگــری را وارد آن کنند. 
امام جان جمهوری اســلامی است که این 
جمهوری اســلامی اول »جمهوری« است 
تعبیری که خود حضرت امام داشــتند این 
اســت که فرمودند »مــردم ایران که جان 
من فــدای یکایک آنها بــاد«. یعنی مالک 

این کشــور مردم هســتند و اگر هم کسی 
چیزی از خودش بــروز می دهد متعلق به 
مردم است و نتیجه این روند باید به زندگی 
بهتر یکایک مردم روســتایی و شهر و زن 
و مرد بیانجامد و آنها در تعیین سرنوشــت 
خودشــان دخیل هســتند و نمــی توانیم 
بخشــی را از تعیین سرنوشت خارج کنیم؛ 
همه باید در این جمهوری اســلامی حضور 

داشته باشند.«

سید حســن خمینی همچنین با انتقاد از 
تندرویی هــا اضافه کــرد: »وی با تأکید بر 
اینکه انقلابی بودن به فریاد بلندتر، مشــت 
گره تر و چشم خشمناک تر نیست، گفت: 
آخرین بند اینکــه انقلابی بودن به معنای 
احساســات کور نیست. انسان بی احساس 
نداریم امــا انقلابی بودن این نیســت که 
انسان خودش را هرچه بیشتر با احساسات 

و هیجان نشان بدهد. 
امام غیر از سیدالشهدا)ع( برای کمتر کسی 
کریه کردند. در این تعبیری که دشــمنان 
دســتاویز کرده اند که وقتی مردم برای اما 
جان مــی دادند، او گفت هیچ احساســی 
ایــن »هیچ« یعنی هرچه هســت  ندارم، 
خداست و من کاره ای نیستم. امام تا آخر 
می گفتند اگر برای مــن کار می کنید نه 
دنیا را دارید و نه آخرت؛ اگر هم برای خدا 

کار می کنید اجرش را از خدا بگیرید. 
ترویج ایــن بزرگوار ترویج فرد نیســت و 
خودش هم خودش را به فردیت نخواست. 
اگر امام بارگاه و حرم و مراســم و سالگرد 
دارد به خاطر این اســت که نماد جمهوری 
اسلامی است و اگر اسمش بلند باشد عزت 
و شوکت ما است. اگر برای سیدالشهدا)ع( 
عزاداری می کنیم، امام حســین)ع( به ما 
نیاز دارد؟ ما نیاز به امام حسین)ع( داریم. 
اگر عاشورا را گرامی می داریم، ما نیازمند 

به عاشورا هستیم.«

آرمان امروز، گروه سیاسی: پس از فراز و نشیب ها، 
حواشی و نطق های آغشــته به انتقاد نهایتا هیات رییسه 
جدید مجلــس همانطوری که پیش بینی می شــد با در 
راس قرار گرفتــن »محمدباقر قالیباف« که لیدری طیف 
»نواصولگرایان« را بر عهده دارد وارد آخرین ســال فعالیت 
خود شد. سالی که با چالش ها و شاید دست اندازهایی برای 
بهارستان به همراه داشته باشد. سال منتهی به انتخاباتی 
که همواره از رقابتی بودن آن سخن به میان می آید. اگر در 
اسفند ماه شاهد حضور چهره های متنوع و البته نامزدهای 
اصلاح طلب باشــیم کــه آقای رییس نه تنهــا برای بقای 
نواصولگرایان نیاز به شکست دیگر شاخه های اصولگرایی 
دارد بلکه باید با لیســت اصلاحات هم رقابت کند. جنگ 
درون اردوگاهــی اصولگرایان اما با حضور طیف نزدیک به 
»حسن روحانی« و »علی لاریجانی« نفس گیر خواهد بود. 
البته ظلع دیگری هــم در اصولگرایان وجود دارد که با نام 
»جبهه پایداری« رفته رفته تلاش می کنند تا مدیریت را 
به دست بگیرند ولی هر بار با شکست روبه رو می شوند. در 
ادامه این گزارش به چالش هایی که رییس مجلس در سال 
آینده مجلس با آن دست به گریبان خواهد بود اشاره خواهیم 
کرد. او در ادامه با چالش هایی مانند »شفافیت«، »چالش 
پایدارچی ها«، »انتخابات اسفند«، »رقابت درون اردوگاهی«، 

»شاسی بلندها« و ...  روبه رو خواهد بود. 
چالش پایداری ها ادامه دارد ...

حالا دیگر انتخابات هیات رییسه به پایان رسیده است و 
قالیباف همچنان سکاندار بهارستان خواهد بود ولی با این 
تفــاوت که حالا در کنار خود یکی از چهره های شــاخص 
جبهه پایداری را می بیند. »مجتبی ذالنوری« که از منتقدان 
آقای رییس محسوب می شود حالا نایب رییس است. برخی 
کارشناسان معتقدند که قالیباف مجبور به پذیرش او شد. 
»مرتضی آقا تهرانی« نماینده پایداری ها در مجلس قبل از 
انتخابات هیات رییســه در یادداشتی که در »خانه ملت« 
خبرگزاری مجلس منتشر شــده، نوشت که »با توجه به 
موج سازمان یافته خارجی و داخلی علیه مجلس در موضوع 
واگذاری تعدادی خودرو که عموما به افراد غیرنماینده واگذار 
شــده، در این چند روز از رییس مجلس توقع بود موضع 
شفاف تری درباره خودرو های شاسی بلند و عوامل آن داشته 
باشد و از حیثیت عموم نمایندگان مجلس دفاع کند. بنده به 
وجود این مجلس پاک و انقلابی افتخار می کنم؛ توقع داشتم 
رییس مجلس که مسوولیت امور اجرایی و اداری مجلس را 
برعهده دارد، قبل از حضور نمایندگان به منطقه و حوزه های 
انتخابیه، درگیر پاسخ به مســاله ای که قاعدتا مسوولیت 
پاســخگویی آن بــر عهده رییس مجلس بود، نشــوند تا 
نمایندگان بهتر به مشکلات مردم رسیدگی کنند.« »مجتبی 
توانگر«، نماینده تهران که بیشتر در این موارد مواضع قالیباف 

را منعکس می کند، در نامه ای به شــدت از جبهه پایداری 
انتقاد کرده است. او خطاب به محصولی نوشته: »در ماجرای 
اظهارات خلاف واقع و تهمت دروغ آقای حسین جلالی به 
هیات رییسه و رییس مجلس شورای اسلامی، در مصاحبه 
اخیرم مطرح کردم میان جبهه پایداری و اظهارات غلط آقای 
جلالی فاصله بگذارم و امیدوار بودم و انتظار داشتم جبهه 
پایداری درباره آن اظهارات دروغ شفاف ســازی کند. با این 
حال مصاحبه آقای آقاتهرانی نشــان داد که گروه شما به 
دنبال شفاف سازی نیست و اساسا اراده ای برای شفاف سازی 
وجود ندارد و در پس این اظهارات و مواضع سیاسی، جبهه 
پایداری به دنبال کســب منفعت سیاسی و ماهیگیری در 
شرایطی است که افکار عمومی به خصوص جریان انقلابی 
روی یک موضوع حساس شده اند.« حالا شاید در ماه عسل 
هیات رییسه خبری از انتقادها و کنایه ها وجود نداشته باشید 
ولی در ماه های منتهی به انتخابات این رویارویی شدت پیدا 

خواهد کرد.«
شفافیت آرا در ابهام

همزمان با جلسه استیضاح »سیدرضا فاطمی امین«، وزیر 
صمت که آواخر اردیبهشــت ماه در صحن علنی مجلس 
برگزار شــد این خبر نیز در رسانه ها منتشر شد که برخی 
نمایندگان درحال جمع کردن امضا برای رای گیری شفاف 
پیرامون استیضاح وزیر صمت هســتند. درنهایت اما این 
درخواســت نیز به نتیجه نرسید تا وعده شفافیت آرا ولو با 
قید استثنا نیز محقق نشود. این درحالی است که نمایندگان 
تاکنون با این استدلال که شفافیت آرا در گرو موافقت مجمع 
تشخیص با طرح شفافیت قوای سه گانه است، از این مطالبه 
مردمی طفره رفته بودند. حداقل این توقع وجود داشت که 

اگر واقعا با شفافیت آرا مساله ای ندارند و منتظر تعیین تکلیف 
طرح شفافیت قوای سه گانه هستند، در مواردی همچون رای 
عدم اعتماد به وزیر با قید استثنا، رای گیری را شفاف کرده و 
حسن نیت خود را اثبات کنند. اقدامی که صورت نگرفت تا 
همچنان مردم از چشیدن طعم شفافیت محروم و نمایندگان 
در موضع متهم باقی بمانند. نبود شفافیت آرا باعث شده تا در 
رای گیری پیرامون طرح های مختلف علی رغم پیچیده نبودن 
فرایند رای گیری همچنان آرای برخی نمایندگان باطله اعلام 
شــود و گاه تعداد زیادی نیز حتی از حضور در رای گیری 

امتناع ورزند.
آزمون دشوار اسفنده ماه 

با نزدیک شدن به انتخابات مجلس، زمزمه ها برای شرکت 
برخی از فعالان سیاسی از جمله »حسن روحانی« و »علی 
لاریجانی« در رسانه ها مطرح شده است. وب سایت حسن 
روحانی اخیرا به صورت رسمی آغاز به کار کرد. این سایت 
دی ماه سال گذشته به صورت آزمایشی آغاز به کار کرد، اما 
در روزهای اخیر به صورت رســمی با یادداشتی از روحانی 
فعالیت رسمی خود را شــروع کرد. روحانی در یادداشتی 
درباره فعالیت این وب سایت نوشت که نگاه این وب سایت 
صرفا به گذشته نیست و پیش بینی فضای فردا و ارائه راهکار 
و برنامه برای رفع مشکلات مردم است. راه اندازی این سایت 
در کنار جلســات او با وزرا و معاونان خود در دوره ریاست 
جمهوری به شایعات انتخابات دامن زده است. برخی بر این 
باورند که فعالیت های اخیر روحانی برای آماده شــدن در 
انتخابات اسفند ماه است. در کنار حسن روحانی، زمزمه هایی 
نیز برای ورود علی لاریجانی به انتخابات در برخی رسانه ها 

مطرح شده است.

چالش  شاسی بلندها
»مجتبی توانگر«، نماینده تهران در گفت و گو با ایلنا در پاسخ 
به این سوال که آیا ادعای آقای جلالی نماینده رفسنجان مبنی 
بر این که رئیس مجلس از اعطای خودروها مطلع بوده درست 
است یا نه، گفت: »خود آقای جلالی بهتر از هر کسی می دانند 
که دروغ می گوید، آقای قالیباف نه تنها در جریان این موضوع 
نبوده بلکه به محض اطلاع از تلاش برخی در معاونت اجرایی 
برای انعقاد قرارداد درباره خرید خودرو برای نمایندگان، جلوی 
این اقدام را با قاطعیت گرفت و آن را لغو کرد؛ این مسئله پنهانی 
نیست و آقای علیرضابیگی نیز در مصاحبه خود تصریح کرده 
بود که رئیس مجلس جلوی این اقدام را گرفته است. به نظر 
می رسد کسانی که خودشان بیش از هر کس اطلاعات کافی 
درباره مسائل دارند به عمد دست به دروغ گویی و فضاسازی 
می زنند تا با موج سواری روی موضوعات روز که اذهان افکار 
عمومی به خصوص جریان انقلابی را حساس کرده، منفعت 
سیاسی خود را کسب کنند و به دنبال کسب 2 رای بیشتر در 
انتخابات هستند درغیر این صورت معنی ندارد که یک نماینده 
چنین دروغ بزرگی را به کسی که خودش جلوی انعقاد قرارداد 

در ساختار مجلس را گرفته نسبت دهند.«
قالیباف در تدارک ریاست جمهوری

»مهدي آیتي«، نماینده پیشین مجلس شوراي اسلامي 
و تحیلگر مسائل سیاسي ایران در همین مورد به خبرنگار 
»آرمــان امروز« مي گوید: »یکي از اصلي ترین چالش هایي 
کــه اکنون قالیباف با آن دســت و پنجه نرم مي کند نوع 
برخوردش با دولت است. روند فعالیت قالیباف نشان مي دهد 
که با پشتکاري که دارد به هرچه آرزویش را داشته رسیده 
است. حالا تنها آروزي باقي مانده او ریاست جمهوري است. 
ارزیابي شــخصي من این اســت که او بالاخره بر صندلي 
ریاست جمهوري تکیه خواهد زد ولي اینکه بعد از 8 سال 
دولت هاي رئیسي به این مهم خواهد رسید و یا اینکه بعد 
از دولت سیزدهم، وارد ساختمان ریاست جمهوري خواهد 
شد مشخص نیست. به دلیل اینکه قالیباف را باید یک مدیر 
اجرایي بدانیم، او اکنون دولت سیزدهم را ضعیف مي داند. این 
موضوع را در بحث مروبط به بودجه و برنامه هفتم توسعه با 
کنایه هایي که مطرح مي کرد به خوبي نشان داد ولي با این 
حال مجبور است در برخي مواقع موضوعات را نادیده بگیرد. 
اختلاف هاي موجود در مجلس تنها به »جبهه پایداري« و 
هواداران قالیباف باز مي گردد که این موضوع هم به همان 
آروزي ریاست جمهوري قالیباف باز مي گردد. هم قالیباف که 
حالا او را لیدر »نواصولگراها« مي دانیم و هم پایداري چي ها را 
باید در یک اردوگاه سیاسي قرار دهیم. نوع کنش و واکنش 
قالیباف با شخصي مانند مرتضي آقاطهراني نسبت به مسائلي 
مانند نوع حکم راني، حجاب، آزادي بیان، حقوق شهروندي، 

برخورد با شهروندان و ... زمین تا آسمان متفاوت است.«

اگر بخواهیم ماجرای شاسی بلندهایی 
که مجلســی ها از یک شرکت کاغذی 
و بدون هویت خریــداری کرده  بودند 
سناریویی بنویســم باید بگوییم که 
این سریال با پایانی باز به انتها خواهد 
رســید. چون در ابتدا تکذیب شد ...

خمینی: »در بستر ملی، ثمره و نتیجه 
انقاب »جمهوری اســامی« است. 
در بســتر و افق بین المللــی نتیجه 
انقابی بــودن عبــارت از »بیداری 
دینی« اســت؛ و الزاما اســامی هم 
نیســت و ممکن اســت احیای تفکر 
دینی در میان غیرمســلمانان باشد

»آرمانامروز«ازچالشهای»محمدباقرقالیباف«گزارشمیدهد:

گرفتاری های آقای رییس در سال آخر

نتیجهجمهوریاسلامیبایدزندگیبهترمردمباشدگلریزانمردمیبرایمجلسیها!

آرمان امروز: »مســعود پزشــکیان«، وزیر 
دولت اصلاحات و نماینده مــردم تبریز در 
مجلس با اشــاره به موضــوع حجاب از نگاه 
اســلام گفت: »همه ما اســتثنا هم ندارد، 
نمی توانیم به بچه هایمان بگویم آنگونه باشند 
که ما می خواهیم، ما اگر با روش های مناسب 
تربیتی و اخلاقی با بچه هایمان برخورد نکنیم 
آنها به ما گوش نمی دهند. چطور می خواهیم 

قانونی بنویسیم که جامعه به حرف ما گوش 
دهــد.وی ادامه داد: اصــولا حاکمیت نباید 
در بحث حجاب دخالــت کند. در قرآن هم 
توصیــه حجاب به زنان مومن و همســران 
رسول خدا اســت. اینکه فردی اعتقادی به 
باورهای ما ندارد و بخواهیم به اجبار به آنها 
بگویم براساس باورهای ما رفتار کنید درست 

نیست.«

آرمان امروز: دوری »رسول خادم« از کشتی، 
ولی دلیلی بر کمرنگ شدن او نشده است چرا 
که او با حفظ کاراکتر اجتماعی اش، سال هاست 
تبدیل به یکی از چهره های منتقد شده وعملکرد 
مســئولان در اتفاقات مختلف را مورد نقد قرار 
داده اســت. »رســول خادم«، اسطوره کشتی 
ایران اســتوری اعتراضی منتشــر کرده که در 
آن از خجالت نمایندگان مجلس درآمده است. 

تازه ترین موضوعی که باعث شده رسول خادم 
دوباره در فضای مجازی خبرساز شود مربوط به 
انتقاداش پس از لایحه حجاب است که بیش از 
اندازه مورد توجه قرار گرفته و درد اصلی مردم 
که گرانی اســت به حاشــیه رانده شده است. 
خادم در دومین دوره شورای شهر تهران رییس 
کمیســیون فرهنگی و اجتماعی و در سومین 

دوره، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه بود. 

آرمان امروز: »آشیخ حســین انصاریان«، 
استاد اخلاق با ابراز تاسف، خاطرنشان کرد: 
»جوانان ما جوان های خوبی هســتند و فکر 
نکنید بی دین هستند، شــاید ظاهرشان را 
فرهنگ غرب رنگ زده است اما این رنگ با 
آب محبت و زبان نرم پاک می شود. این استاد 
اخلاق همچنین به پدر و مادرها توصیه کرد 
که با فرزندان خــود مهربانی کنند، زیرا اگر 

این مهربانی صورت نگیرد آنگاه فرزندان شان 
ایــن مهربانی را در بیرون از خانه از غریب ها 
می بینند و در دام آنها خواهند افتاد. این استاد 
اخلاق همچنین به پدر و مادرها توصیه کرد 
که با فرزندان خــود مهربانی کنند، زیرا اگر 
این مهربانی صورت نگیرد آنگاه فرزندان شان 
ایــن مهربانی را در بیرون از خانه از غریب ها 

می بینند و در دام آنها خواهند افتاد.

حرف حسابحرف حساب

چارسوقچارسوقچشم اندازچشم انداز

سیدحسین سجادی

تصور می کنند جوانان ما بی دین شده اندکنایه رسول خادم به مجلسی هادرقرآن حجاب به زنان مومن و همسران پیامبر توصیه شده
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عنبری:  گل  الملل-صابر  بین  سرویس 
بالاخــره انتخابات ترکیه هم تمام شــد و 
اردوغــان بــرای آخرین دوره و پنج ســال 
دیگر تا 2028 رئیس جمهور ترکیه خواهد 
بود. حرف و حدیث درباره انتخابات ترکیه، 
نتایج آن و ترکیه در آخرین دوره حکمرانیِ 
اردوغان تمام شدنی نیست. اما نکته مهمی 
که نباید مغفول بماند، این است که انتخابات 

ترکیه یک غنیمت و کورسوی امید بود. 
اما چــرا غنیمــت و امید؟ ببینیــد ما در 
خاورمیانه ای زندگی می کنیم که بوی باروت 
و جنگ، تنش و اختلاف، خشونت و قلدری، 
چه میان کشورها و قدرت ها و چه در درون 
جوامع و کشورها، زمین و آسمان آن را تیره 
و تار کرده است. خاورمیانه ای که دیکتاتور 
زده است و خشونت و استبداد در آن حرف 
اول را می زند. حال در این خاورمیانه با این 
وصف و حال، در کشــوری انتخاباتی برگزار 
می شــود که رقابتی و پرشور است و مردم 
از همه ســلایق و گرایش ها چه موافق چه 
مخالف طــی مشــارکتی بی ســابقه )88 
درصد( در آن شــرکت می کنند تا از کانالی 
دموکراتیک با وجــود نقایص و معایب آن، 
نظر و موضع خود را در قالب رای بیان کنند 
تا دو قطبی حاد و بی سابقه حول ماندن و یا 
نماندن راس هرم قدرت را با برگه و صندوق 

رای مدیریت کنند.
نتیجه انتخابات نیز مانند خود رقابت شانه به 

شانه است و عالی ترین مقام مستقر به عنوان 
نامــزد در دور اول انتخابــات تنها برای نیم 
درصد رای از پیروزی باز می ماند و در حالی 
که اصل رقابت در این دوره بر مدار حذف او 
شکل گرفت، اما مجبور می شود تن به قواعد 
بازی بدهد و کار به دور دوم کشیده می شود. 
در دور دوم نیــز تنها بــا اختلاف حدود 5 
درصد برنده می شــود. فراموش نکنید، این 
اتفاق در خاورمیانه ای می افتد که انتخابات 
در آن غالبا نمایشــی و غیر رقابتی است و 
بعضا روسای جمهور مستقر در آن با نتیجه 
98 و 99 درصدی آرا برنده اعلام می شوند. 
حال خــواه از اردوغان خوشــمان بیاید یا 
نیایــد و خواه از خاســتگاه حب و بغض به 
ترکیــه و انتخاباتش بنگریم یــا نه، اما باید 
این واقعیت هــا را منصفانه دید که می تواند 
کورسوی امید و الگویی برای خاورمیانه در 

میانه این تیرگی ها و سیاهی ها باشد. 
این واقعیت ترکیهِ امروز است که در سیاست 
و اقتصاد و ... در این دو دهه اخیر حکمرانی 
عدالت و توسعه زیر و رو شده است. این همه 
اهتمام جهانی و منطقه ای به انتخابات اخیر 
معطوف به این است که ترکیه دیگر ترکیه 

خنثای دو دهه قبل نیست.
قضاوت درباره دموکراســی ترکیه که تحت 
تاثیر تحولات سیاســی یکصد سال اخیر در 
این کشور آغشته به نوعی اقتدارگرایی است، 
از منظر لیبرال دموکراسی غربی درست به 

نظر نمی رسد. به هر حال ما از کشوری و آن 
هم در خاورمیانه سخن می گوییم که ارتش 
در آن تا دو دهه گذشته نقشی تعیین کننده 
در سیاست داشت و کودتای نافرجام 2016 
نیز نشــان داد که هنوز در سودای بازگشت 

به قدرت است.
دموکراســی در ترکیهِ امــروز با وجود همه 
اشــکالات ســاختاری و فاصله داشــتن با 
دموکراسی های مدرن، اما فربه تر شده است 
و اپوزیســیونی قدرتمنــد دارد که می تواند 
اقتدارگرایــی را مهــار کند. بعــد از اعلام 
نتایج نیز اپوزیســیون در کنار سخن گفتن 
از نابرابری رقابت اما شکست را می پذیرد و 
کار به خشونت نمی کشد. این هم نشانی از 
بالندگی آن و پویایی امر سیاست در ترکیه 
است. مخلص کلام این که تحلیل رخدادها و 
از جمله پدیده انتخابات ترکیه صرفا از منظر 
دو قطبی دوستی و دشــمنی با اردوغان و 
حزبــش و یا خصومت و حمایت از مخالفان 
برخوردی احساساتی با امر پیچیده سیاست 
و بــه بی راهه رفتن اســت؛ هم باید گرایش 
اردوغان به نوعــی اقتدارگرایی و فردگرایی 
در چند ســال اخیــر را در کنــار کارنامه 
دستاوردهای اقتصادی و سیاسی او دید، هم 
محاسن و معایب مخالفان ناهمگون او به ویژه 
برخی گرایش های افراطی و ابرناسیونالیستی 
در میان طیفــی از آن ها که اخیرا صبغه ای 

نژادپرستانه نیز به خود گرفت.

دموکراسی  پورحسین:  امروز-رضا  آرمان 
مولداوی زیر ســایه حمله روسیه به اوکراین و 
تلاش های ماموران تحت حمایت روسیه برای 
تضعیف بلندپروازی  همگرایی اروپایی به حیات 
خود ادامه مــی  دهد. در  ایــن میان اجلاس 
جدید موسوم به »جامعه سیاسی اروپا« چنانچه 
بتواند روز پنجشنبه ده ها تن از سران دولت ها و 
کشورها را کنار هم جمع کند تا در همبستگی با 
دولت غربگرای مولداوی عکس یادگاری بگیرند، 
به موفقیت سیاسی و لجستیکی نایل شده است. 
جامعه سیاسی اروپا مجمعی متشکل از رهبران 
اروپایی در داخل و خارج از اتحادیه اروپا با محور 
بحث درباره تهدیدات اســتراتژیک رایج بوده 
و کشــورهایی همچون مولداوی که کاندیدای 
عضویت در اتحادیه اروپا هستند، عضویتشان 
در این اجلاس را هموارکننده راه برای رسیدن 
به بروکســل تلقی می  کنند. مولــداوی که از 
جمهوری های برآمده از اتحاد شــوروی سابق 
است، اقتصادی ضعیف و کمتر از سه میلیون 
نفر جمعیت دارد. باید توجه داشت که در تاریخ 
مولداوی هرگز اجلاسی در این ابعاد بزرگ در 
این کشور برگزار نشده است. این اجلاس یک 
موقعیت ارتقا برای مولداوی و ســند و مدرکی 
درباره این اســت که این کشــور کوچک چه 
دستاوردهایی می  تواند داشته باشد. مولداوی از 
آن جهت زیر فشــار است که در آن منطقه ای 
جدا افتاده وجــود دارد که در کنترل نیروهای 
صلحبان روسیه است. عرصه سیاست خود این 

کشور هم به دلیل فساد و تحریک کننده های 
خارجی تضعیف شده است. مولداوی نسبت به 
همسایگان غربی و شمالی اش در مسیر پیوستن 
به پــروژه اروپایی عقب افتاده اما توجه فزاینده 
کشورهای غربی به منطقه از زمان حمله روسیه 
به اوکراین باعث متحول شدن دورنمای سیاسی 
این کشور شده است. سیاستمداران مولداویایی 
مطلع هســتند که به دســت آوردن وضعیت 
کاندیدای عضویــت در اتحادیه اروپا را مدیون 
جنگ اوکراین هســتند. مولداوی در راستای 
سازماندهی منظم و ایمن این اجلاس، یک پروژه 
بزرگ مدیریت ترافیک هوایی را برای میزبانی از 
هواپیماهای رهبران اروپایی در فرودگاه کوچک 

مولداوی به اجرا در آورده است.
انتظار می رود بیش از 2000 نماینده در مذاکراتی 
که قرار است در بنای مشهور به قلعه میمی واقع 
در ۳5 کیلومتری حومه کیشینف و همچنین 
شــهر تیراســپول، مرکز منطقه جدایی طلب 
ترانسنیستریا برگزار شود، شرکت کنند. امانوئل 
ماکرون، رئیــس جمهور فرانســه در همین 
خصوص گفت که ســازمان موسوم به جامعه 
سیاسی اروپا، یک وسیله راهبردی اروپایی است 
که می تواند پذیرای کشورهای خارج از اتحادیه 
اروپا بوده اما روسیه و هم پیمانش یعنی بلاروس 
را نپذیرد. ماکرون نیز قرار است در اجلاس روز 
پنجشنبه شرکت داشته باشد. علاوه بر 2۷ عضو 
اتحادیه اروپا، رهبران 20 کشــور دیگر دارای 
منافع راهبردی مختلف مرتبط با اروپا همچون 

انگلیس، ترکیه، سوئیس، ایسلند، صربستان، 
ارمنستان و جمهوری آذربایجان هم  قرار است 
در این اجلاس شــرکت کنند. اولین اجلاس 
جامعه سیاســی اورپاپ اکتبر ســال گذشته 
میلادی در شهر پراگ برگزار شد که در آن ۴۴ 
تن از رهبران اروپایی یا مرتبط با اروپا شرکت 
داشتند و پس از آن اجلاس، دولت های کوچک 
آندورا، موناکو و سان مارینو هم به این سازمان 
پیوستند. اجلاس شهر کیشینف ممکن است 
شاهد حضور ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور 
اوکراین باشد که هرگز از قبل برنامه سفرهایش 
را اعلام نمی کند. زلنسکی چندی پیش اقدام 
به شرکت در اجلاس اتحادیه عرب در عربستان 
سعودی و اجلاس گروه هفت در ژاپن کرده بود.

سباستین مایار، مدیر انستیتوی ژاک دلورس 
واقع در شهر بروکسل اظهار کرد: ما باید ببینیم 
که چه کســانی در تصویر این اجلاس حضور 
پیدا کرده و چه کسانی در آن نخواهند بود. او 
اضافه کرد: این یک فرصت است برای آنکه نشان 
دهیم اروپایی ها می توانند بدون آمریکایی ها و 
بین خودشان بر سر منافع راهبردی به بحث و 
مذاکره بپردازند. اما برای مولداوی مساله فراتر 
برگزاری یک بحث و تبادل نظــر درباره توازن 
قدرت در میان محافل رهبری غربی است. برای 
مولداوی این اجلاس می تواند یک سکوی پرتاب 
برای بلندپروازی عضویتش در اتحادیه اروپا بوده 
و در مواجهه با مانورهای روسیه، دوستانی را در 

پیرامون خود داشته باشد.

جریان  در  دیپلماسی:  امروز-سرویس  آرمان 
مذاکــرات فنی اخیر میان ســازمان انــرژی اتمی 
جمهوری اسلامی و آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
پرونده یکی از مکان  های مورد اختلاف موســوم به 

پرونده آباده حل  و فصل شد.
در جریان مذاکرات فنی اخیر میان سازمان انرژی 
اتمی جمهوری اســلامی و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، پرونده یکی از مکان های مورد اختلاف ایران و 
آژانس موسوم به پرونده آباده حل وفصل شده است. 
به این ترتیب، این دومین پرونده از مکان های مطرح 

شده از سوی آژانس است که بسته می شود.
همچنیــن گفته های آژانس در خصوص کشــف 
ذرات اورانیوم با غنــای 8۴ درصد نیز با توضیحات 

فنی ایران حل و فصل شده است.
از ســوی دیگر پنجم خــرداد در شــرایطی که 
شــایعاتی مبنی بر تداوم مذاکرات با واسطه ایران با 
آمریــکا در میان بود، تبــادل زندانیان میان ایران و 

بلژیک صورت گرفت.
روز یک شــنبه هفتم خرداد، ســلطان هیثم بن 
طارق، پادشــاه عمان به تهران ســفر کرد که گفته 
می شــود حامل پیام مهمی در زمینه پرونده هسته 

 ای ایران بود.
همزمان بــا این تحــولات، »محمدرضا فرزین«، 
رئیــس  کل بانک مرکزی به  منظــور دیدار و گفتگو 
با مقام های صندوق بین المللی پول، عازم واشنگتن 
شده است. حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه 
جمهوری اســلامی نیز از تبادل پیــام میان ایران و 

آمریکا سخن به میان آورده است.
مجموع این تحولات این مســاله جدی را مطرح 
کرده که آیــا تحولات جدیدی در زمینه مذاکرات و 
موضوع برجام در راه اســت؟ روند تحولات در مسیر 
احیــای برجام قرار دارد یا این رخدادها، نمی  توانند 
چندان تغییری در صحنه معــادلات ایران و آژانس 

داشته باشند. 
زرگر، تحلیلگر مسائل بین الملل در این خصوص 
می گوید: این خبرها، مثبت محســوب می  شــوند 
اما نمی  توان از این خبر هــا نتیجه گرفت به زودی 

اتفاقاتی بزرگ مثل احیای برجام رخ می  دهد. 
بــه اعتقاد من برای رســیدن به چنین نتیجه  ای 
هنوز زود اســت. باید منتظر گزارش پادمانی آژانس 
بمانیم و پس از مطرح شدن جزئیات دقیق  تر قضاوت 
کنیم که آیا همین برداشتی که نسبت به همکاری با 
آژانس، در ایران وجود دارد، به شکل مشابه از سوی 
آژانس بین المللی انرژی هسته ای و مدیر کل آژانس، 

رافائل گروسی هم وجود دارد یا خیر.
گام  های برداشــته شده به زعم طرف ایرانی مهم 
است اما باید نظر طرف مقابل را مد نظر داشت. باید 
بازخورد و بازتاب این اتفاقات را در جلســه اجلاس 
فصلی آژانس بررســی کرد و دیــد واکنش آمریکا و 

اروپا چه خواهد بود.
ممکن اســت این اتفاقات به هم ارتباط داشــته 
باشد اما این که نتیجه بگیریم اتفاقات مذکور، حتما 
منتهی به احیای برجام می  شــود درست نیست. هر 
یک از این ها، با یکدیگر متفاوت است. مسئله تبادل 
زندانیان، یک بحث انســانی و حقوق بشــری است. 
ضمن این که تبادل زندانیان پدیده جدیدی نیست 
و از مدت ها پیش وجود داشته است. دو طرف تبادل، 
شرایطشــان را مطرح کرده بودند ولی شرایط تبادل 

مهیا نمی  شد.

در خصــوص مذاکره با صنــدوق بین المللی پول 
نیز نمی توانیم اینگونه استنباط کنیم که این مذاکره 

الزاما به معنای دریافت کمک مالی خواهد بود. 
این مذاکرات بی سابقه نیست و هیچ اتفاق خاص 
در روابــط ایران و صندوق بین المللی پول رخ نداده 

است. 
ایران در زمــان کرونا از صندوق بین المللی پول، 
درخواســت وام کرده بود و آنان به نوعی پاســخ به 
ایران را رد کرده و گفته بودند درخواســت، در حال 
بررسی اســت. در ضمن، گرفتن وام از صندوق بین 
المللی پول، نیازمنــد جلب رضایت اعضای اصلی از 

جمله آمریکا است.
از ســوی دیگر در رابطه با ســفر ســلطان عمان 
به ایران، گمانه زنی  های زیادی شــده است اما آن 
چیزی که بیشــتر مورد توجه خبرگــزاری  ها قرار 
گرفته، احتمال میانجیگری بین ایران و مصر بوده نه 
برجام.  فراموش نکنیم که مســئله هسته  ای مسئله  
ای بســیار حســاس تر، پیچیده تر و مهم تر از تبادل 

زندانیان، رابطه با عربستان و امثالهم است. 
مسئله هسته ای، مسئله قدرت های بزرگ و امنیت 
بین الملل اســت، بنابراین، حل این مسئله نیازمند 
پیش نیاز های بسیار مهم تر، گسترده  تر و جدی تری 

است.
این مــوارد گرچه می  توانند بــه یکدیگر مرتبط 

باشــند اما الزاما نمی  توانند به مفهوم احیای برجام 
باشــند. اتفاقاتــی در حــال رخ دادن اســت. آقای 
امیرعبداللهیان هم اشــاره کرد کــه تلاش هایی در 
جریان اســت اما هنوز این تلاش ها به حدی نرسیده 

که شاهد آثار عملی خاصی باشیم.
من اصراری ندارم این وقایــع را کاملا بی ربط به 
یکدیگــر ارزیابی کنم. به هر حــال در عالم واقعی، 
تلاش هایی انجام می  شود، ابتکار عمل رخ می  دهد 
و با بانک جهانی گفت و گو می  شود. درواقع فضای 
دیپلماســی متوقف نشــده و تلاش هایی در جریان 
اســت اما مسئله این اســت که این تلاش  ها الزاما 
منجر به اتفاقات بزرگ و به طور مشــخص »احیای 

برجام« نمی  شود.
 در حال حاضر نه اثری از احیای مذاکرات در وین 
می بینیم، نه اثری از اظهار رضایت آمریکایی ها و نه 
حتی تمایلی از ســوی اروپایی  ها می بینیم؛ بنابراین 
تلاش های ایران و سیاســت های ایران برای احیای 

برجام نتیجه بخشی معناداری ثبت نکرده است.
مســئله این است که ما به برخی تغییرات اساسی 
در سیاســت خارجی احتیاج داریــم. این تغییرات 
بزرگ در شرایطی انجام می  شود که یک اجماع نظر 
داخلی وجود داشــته باشد، شــرایط داخلی با ثبات 
باشد و حکومت نگران پیامد های تصمیم بزرگ خود 

نباشد.
اگرچه اقدامــات کوچک تاثیرگذارنــد اما نه در 

حدی که گره گشایی بزرگ انجام دهد.
برای گره گشایی بزرگ در کشور، باید بین تصمیم 
گیران، اتفاق نظر وجود داشــته باشد. همچنین باید 
ببینیم شــرایط برای چنین تصمیم گیری  هایی در 
سطح کلان فراهم اســت یا خیر. به هر حال تجربه 
2 ســال اخیر نشان می  دهد که شرایط فراهم نشده 
اســت یا هر یک از طرفین نخواســته شرایط فراهم 

شود. 
راه چاره مشخص اســت. اما این که امکان عملی 
شــدن دارد یا نه منوط به پیش شرط  هایی از جمله 
تغییــر ذهنیت تصمیم گیران، ایجــاد اجماع درباره 
تغییــرات، ارزیابی نتایج و پیامد های تغییر اســت. 
معمولا دولت  ها در شــرایطی که در داخل کشــور، 
احساس قدرتمندی و ثبات نکنند، دست به تصمیم 

 گیری های بزرگ نمی  زنند.
بایــد توجه داشــت که توافقی کــه در خصوص 
پرونده آباده شــکل گرفته است شــاید بتواند کلید 
اولیه آغاز مذاکرات جدی تر باشــد و شاید با انجام 

اقدامات دیگر به احیای برجام ختم شود.

در جریان مذاکرات فنی اخیر میان سازمان انرژی 
اتمی جمهوری اسلامی و آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، پرونده یکی از مــکان  های مورد اختلاف 
موســوم به پرونده آباده حل  و فصل شد. به این 
ترتیب، این دومین پرونــده از مکان های مطرح 
شده از سوی آژانس اســت که بسته می شود.

»آرمان امروز« گزارش می دهد؛

کلید توافق در »آباده« پیدا شد

لشگرکشی سیاسی اروپا به »مولداوی«انتخابات آزاد در خاورمیانه دیکتاتور زده!

روسیه منزوی تر از همیشه
الملل:  بیــن  امروز-ســرویس  آرمان 
رئیس جمهوری قزاقســتان گفت، کشــورش 
نیازی بــه عضویــت در »اتحادیه روســیه و 

بلاروس« و داشتن تسلیحات هسته  ای ندارد.
قاســم جومــارت توکایــف، رئیس جمهوری 
قزاقســتان با اشاره به پیشنهاد اخیر الکساندر 
لوکاشنکو، همتای بلاروسی اش مبنی بر دعوت 
از قزاقستان برای عضویت در اتحادیه روسیه-

بلاروس بیان کرد: من از این شــوخی تشــکر 
می کنــم. از آنجایی که نهادهای دیگری نظیر 
»اتحادیه اقتصادی اوراســیا« وجود دارند، فکر 
می کنم قزاقستان نیازی به عضویت در اتحادیه 

روسیه-بلاروس ندارد.
وی افــزود: همچنین از آنجایــی که ما عضو 
»پیمان منع گسترش سلاح های هسته ای« و 
»پیمان منع جزئی آزمایش هسته ای« شده ایم، 

نیازی به تسلیحات هسته ای نداریم.
توکایف تاکید کرد که قزاقســتان بر تعهدات 
خودش نســبت به این معاهــدات بین المللی 
پایبند می ماند. رئیس جمهوری بلاروس پیشتر 
از کشورهای استقلال یافته از شوروی خواست 
تا به »اتحادیه روسیه و بلاروس« ملحق شوند 
تا بدین ترتیب به تسلیحات هسته ای دسترسی 

پیدا کنند.
از سوی دیگر مسکو که عملا دسترسی به بازار 
گاز اروپا را از دست داده است، به دنبال تقویت 
فروش در آســیا از جمله جمهوریهای شوروی 
ســابق در آســیای مرکزی بوده و تخفیفهای 
چشــمگیری را پیشــنهاد می کند که نشان 
می دهد تحریم های غربی تا چه حد، شرکت 

گازپروم را تحت فشار قرار داده است.
آلماسادام ساتکالیایف، اعلام کرد قزاقستان و 
روسیه با یک طرح اولیه برای ساخت خطوط 
لوله ای که گاز روسیه را منتقل می کند، توافق 
کرده اند و این توافق باید توسط دو دولت تائید 
شود. او بدون اشاره به جزئیات، به خبرنگاران 
گفت: روس ها، قیمت بسیار ارزانتری از بلاروس 

به ما پیشنهاد کرده اند.
قزاقستان برای هر هزار متر مکعب گاز، معادل 
128.52 دلار به روبل روسیه به مسکو پرداخت 
می کند. روســیه ســابق بر این از قزاقستان، 
ازبکستان و ترکمنستان از طریق یک خط لوله 
دوران شــوروی گاز وارد می کرد که مهندسان 
اکنون بــه دنبال معکوس کــردن جریان آن 

هستند.

گزارشگزارش

گزارشگزارش یادداشتیادداشت

نخست وزیر ژاپن پسرش را برکنار کرد
فومیو کیشیدا نخست وزیر ژاپن در جریان 
گفت وگــو با خبرنگاران گفت: اقدام ســال 
گذشته میلادی پسرم در یک فضای دولتی و 
رسمی برای یک دستیار که موقعیتی رسمی 
دارد، نادرست بوده و من تصمیم گرفتم تا او 

را بخاطر این اقدام از کار برکنار کنم.
این تصمیم پس از آن اتخاذ شــد که اخیرا 
حمایت ها از کابینه کیشیدا کاهش یافته و 

انتقادهای جدی از شوتارو کیشیدا، پسرش افزایش یافته است.
یکی از مجله های ژاپنی تصاویری از پســر کیشیدا در یک مهمانی در فضایی رسمی و دولتی 
منتشر کرد که شامل یک عکس بر روی پله های ساختمانی است که وزرای کابینه جدید معمولا 

روی آن عکس دسته جمعی می گیرند.
نخست وزیر ژاپن پیش از این پسرش را به خاطر این رویداد توبیخ کرده بود، اما یک نظرسنجی 
که توســط روزنامه آساهی انجام شد، نشان داد که سه چهارم پاسخ دهندگان رفتار شوتارو را 
یک مشکل می دانستند. یک نظرسنجی جداگانه توسط روزنامه نیکه ئی نشان داد که حمایت 

کیشیدا با پنج درصد کاهش به ۴۷ درصد رسیده است.

سلطان میانجی سوریه و آمریکا شد
در مذاکراتــی که میان ســوریه و آمریکا با 
میانجیگری عمان آغاز شــده، دمشــق به 
دنبال خــروج نظامیــان آمریکایی از خاک 
این کشــور و لغو تحریم های »ســزار« بوده 
و واشــنگتن خواستار آزادی خبرنگار خود و 
پنج آمریکایی دیگر است. منابع متعددی از 
یک کانال ارتباطی صحبت می کنند که برای 
مذاکره میان دولت های آمریکا و ســوریه باز 

شده است. برخی گزارش ها نیز از دیدارهای متعدد مقامات آمریکایی با همتایان سوری خود در 
اردن و مسقط خبر دادند، پرونده خبرنگار آمریکایی که از سال 2012 در سوریه ربوده شده در 
دستورکار این مذاکرات قرار دارد و با وجود اهمیت این پرونده برای دولت آمریکا اما واشنگتن از 
آن به عنوان چتری برای حمایت از خود در کنگره استفاده می کند تا مذاکرات سیاسی گسترده با 
دولت سوریه شامل برخی پرونده های حساس را مدیریت کند. طرف سوری دو پرونده مهم روی 
میز مذاکرات با آمریکایی ها دارد، یکی عقب نشینی نیروهای آمریکایی از شرق سوریه و از مرزهای 
ســوریه و عراق و آزادسازی چاه های نفت و گاز و زمین های کشاورزی که به منزله سبد غذایی 
کشور هستند و دومی تحریم های سخت اعمال شده بر اقتصاد سوریه در چارچوب قانون سزار.

ورق برگشت؛ حمله پهپادی اوکراین به مسکو
شنیده ها حاکی از این است که یک پهپاد 
طبقات بالایی یک مجتمع در جنوب غرب 
مسکو را هدف قرار داد و پهپاد دیگری با یک 
ساختمان 2۴ طبقه در جنوب غربی مسکو 
برخورد کرد. وزارت دفاع روسیه مدعی شد 
که اوکراین بامداد روز سه شــنبه با هشــت 
هواپیمای بدون سرنشین به پایتخت روسیه 

حمله کرد که همه پهپادها سرنگون شدند.
این وزارتخانه در بیانیه ای اعلام کرد: کی یف با هواپیماهای بدون سرنشین به تاسیسات شهر 
مسکو حمله کرد. هشت هواپیمای بدون سرنشین در این حمله شرکت داشتند. تمام پهپادهای 
دشــمن مورد اصابت قرار گرفتند. این وزارتخانه افزود: ســه فروند از این پهپادها با استفاده از 
جنگ الکترونیک ســرکوب شدند، کنترل خود را از دســت دادند و از اهداف مورد نظر خود 
منحرف شدند، پنج هواپیمای بدون سرنشین دیگر نیز توسط سامانه موشکی و توپ ضد هوایی 
پانتسیر-اس در منطقه مسکو سرنگون شدند. سرگئی سوبیانین، شهردار مسکو دستور تخلیه 
ساکنان این دو آپارتمان را صادر کرد و به گفته او این حادثه هیچ تلفاتی نداشته اما دو نفر در 

این رویداد زخمی شدند.
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آرمــان امروز: در روزهــای اخیر دوباره 
بحث حــذف ارز ترجیحی و افزایش یارانه 
سه دهک پایین جامعه به گوش می رسد. 
البته عضو کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلــس با رد اســتفاده از کالابرگ اظهار 
داشت: »زمانی یک فرد یارانه نقدی را رها 
می کند و ســراغ کالابرگ می رود که کالا 
به قیمت پایین تر عرضه شود. از کالابرگ 
اســتقبال نخواهد شد و این کامل طبیعی 

است. 
وقتی منابعی پیش بینی نشــده و قیمت 
کالاها به قیمت شــهریور ۱۴۰۰ نیســت 
طبیعی است که کسی از کالابرگ استقبال 

نمی کند.«
همچنین رئیس مجلــس نیز در گفتگوی 
زنده تلویزیونــی در این موضوع را تایید و 
گفت: طبــق مصوبه مجلس، قیمت کالاها 
باید به قیمت شهریور ۱۴۰۰ باشد. در این 
راســتا به جای کالابرگ الکترونیکی یارانه 
نقدی را جایگزیــن کردیم که باید تلاش 

کنیم اصلاح شود.
البتــه قبــلا داود منظور رییس ســازمان 
برنامه و بودجه  کشور، در پیام توئیتری در 
روز ۷ خــرداد ۱۴۰۲ از آغاز اجرای فراگیر 
کالابــرگ الکترونیک در روزهــای آینده 
برای ســه دهک اول درآمــدی خبر داد و 
گفت: »افزایش ۲۰ درصدی مبلغ یارانه در 

صورت اســتفاده از کالابرگ برای خرید ۹ 
قلم کالای اساسی مشمول طرح کالابرگ 
الکترونیــک )یعنی شــیر، پنیر، ماســت، 
روغن، برنــج، مرغ، تخم مــرغ، ماکارونی، 

قندوشکر( انجام خواهد شد.« 
او همچنیــن در ادامه توئیــت خود تاکید 
کــرد که امکان اســتفاده از یارانه ماه بعد 
برای خرید کالاهای مشمول طرح کالابرگ 

در هر ماه امکان پذیر خواهد بود.
بســیاری باور داند که این افزایش در برابر 
نرخ تــورم 5۰ درصدی درواقع کاهش 3۰ 

درصدی قدرت خرید مردم اســت. یعنی 
خانوارها در یک سال گذشته تورم بیش از 
5۰درصدی را تجربه کرده اند و این افزایش 
۲۰درصدی یارانه در مقایســه با سال قبل 
منجر به بهبود رفاه 3دهک اول نمی شود، 
بلکــه به معنی کاهش بیش از 3۰درصدی 
رفاه در مقایســه با زمان شــروع مردمی 

ســازی یارانه ها در خرداد سال قبل است؛ 
بماند که تبدیــل یارانه نقدی به کالابرگ 
هم خود به دلایلی که در بالا اشــاره شد، 
آثار رفاهی منفــی دارد و بنابراین کاهش 
رفاه در مقایســه با یک سال قبل بیش از 
3۰درصد خواهــد بود. البته بســیاری از 
کارشناســان و ختی نماینــدگان مجلس 
نســبت به این موضوع هشــدار می دهند. 
نماینده  زاده  بطوریکــه جبــار کوچــک 
مجلس درباره حــذف ارز ۲85۰۰ تومانی 
برای کالاهای اساسی گفت: مهم است که 
دولــت ارز ۲8 هزار و 5۰۰ تومانی را برای 
کالای اساســی حفظ کنــد، دولت باید از 
همان ابتدا نرخ ارز را شناور مدیریت شده 
اعلام می کرد و برخی از کالاها را از طریق 
دیگری به صورت یارانه ای به دســت مردم 
می رساند اما چندین نرخ را اعلام کرد حالا 
اگر بخواهد نرخ ترجیحی را حذف کند یک 

شوک اقتصادی دیگری وارد می کند. 
در مجموع، بــا در نظرگرفتــن تورم 5۰ 
درصــدی و تاثیرات احتمالــی حذف ارز 
ترجیحــی بر قیمــت کالاهای اساســی، 
افزایــش ۲۰ درصــدی یارانه نقدی ســه 
دهــک پاییــن جامعــه نمی توانــد برای 
 دولت دســتاورد مثبتی باشد و در واقع با 
کوچک تر شدن سفره های اقشار فرودست 

جامعه می شود.

آرمان امروز: 3۱ اردیبهشــت ماه امسال 
حســن خوشــخو معاون هوانوردی و امور 
بین الملــل ســازمان هواپیمایی کشــوری 
طی نامه ای به مدیران عامل شــرکت های 
هواپیمایی، پرواز چارتری از مبدأ تهران به 
۶ شهر را ممنوع اعلام کرد؛ » پیرو ابلاغیه 
مــورخ  ۱۴۰۱/۴/۷در خصوص ممنوعیت 
انجام پروازهای چارتــری از مبدأ تهران به 
شــهرهای مشهد، شــیراز، اصفهان، اهواز، 
بندرعباس و تبریز، مجدداً متذکر می شــود 
هرگونه فروش بلیط در مسیرهای یاد شده 
در قالب پروازهای چارتری ممنوع است. لذا 
به منظور رعایت حقوق مســافرین از تاریخ 
این مکاتبه )۱۴۰۲/۲/3۱( به مدت دو هفته 
فرصت داده می شــود نسبت به ابطال تمام 
قراردادهای موضوع یاد شده و اطلاع رسانی 
به مســافران اقدام شــود. بدیهی است در 
صورت مشاهده ارائه هرگونه بلیط چارتری 
در مسیرهای یاد شــده، مجوز پروازی آن 
شرکت در مسیر مذکور به حالت تعلیق در 

خواهد آمد.«
با این وجود، بلیت چارتری تهران-مشــهد 
روز ۱۴ خردادمــاه با قیمــت یک میلیون 
و 55۰ هــزار تومــان )هواپیمایــی تابان( 
به فروش می رســد. قیمــت بلیت چارتری 
 مذکور برای هواپیمایی آتا نیز یک میلیون و

55۰ هزار تومان اســت. همچنین، قیمت 

مصوب بلیت پرواز مســیر تهران-مشــهد 
با احتســاب مالیات و عــوارض متعلقه که 
ســازمان هواپیمایی کشــوری آنرا منتشر 
کرده یک میلیون و 3۱۴ هزار و 8۰۰ تومان 

است.
به دنبال ایــن مصوبــه مدیرعامل یکی از 
شــرکت های هواپیمایی به رســانه دولت 
گفته بود: ۹5 درصد مســیرهایی هوایی در 
دست چارتر کنندگان است، وقتی مسیری 
چارتــری اســت، احتمال تاخیــر افزایش 
خواهد داشــت و حتی ممکن است چارتر 

کننده تاخیر را به اطلاع مســافران نرساند. 
حتی مواردی بوده اســت کــه هزینه های 
اســترداد بلیت هم از ســوی چارترکننده 
پرداخت نشــده است و مســافر در نهایت 
تمام این کم کاری ها و تخلفات را از چشم 
ایرلاین و شــرکت هواپیمایی می بیند.این 
درحالی اســت که ایرلاین حتی اطلاعی از 
فروش و قیمت بلیت ندارد. اگر اظهارات این 

مدیر صحت داشته باشد می توان گفت که 
نمی توان شبکه چارتری را به صورت کامل 
قطع کرد. با این وجود، نباید شــرکت های 
هواپیمایــی بــرای تأمیــن نقدینگی خود 
دســت به چارتر پروازها بزنند و برای منابع 
مورد نیاز بلیت های خود را به شــرکت ها و 
آژانس های مســافری عرضه کنند که این 
مسئله موجب شود آنها نیز با قیمت دلخواه 
خود اقدام به تعییــن قیمت بلیت هواپیما 
کنند، چراکه فروش بلیت چارتری ضوابطی 
دارد کــه باید در چارچوب آن ضوابط بلیت 
به فروش برســد و اگر ضوابط رعایت نشود 
اجازه فروش بلیت چارتر صادر خواهد شد.

به باور فعالان حوزه، به دو طریق با تخلفات 
صورت گرفته در این زمینه برخورد خواهد 
شد، ابتدا اینکه نظارت لازم توسط بازرسان 
دفتر نظارت ســازمان هواپیمایی کشوری 
انجام و در صــورت برخورد مطابق مقررات 
عمل شــود و علاوه بر این مردم می توانند 
گزارش هــای خود را پس از پیگیری و عدم 
نتیجه گیری از شــرکت های هواپیمایی به 
اعلام  هواپیمایی کشوری  سایت ســازمان 
کنند. همچنین با شرکت های هواپیمایی که 
در نحوه توزیع بلیت هواپیما نظارت کامل را 
انجام ندهند و نیز بر رفتار واسطه هایی که 
هویت شرکت ها را زیر سوال ببرند، نظارت 

نکنند مطابق مقررات برخورد خواهد شد.

آرمان امروز:  شــرکت ســرمایه گــذاری تامین 
اجتماعی که با نماد »شستا« در بازار سرمایه شناخته 
می شود، یکی از بزرگترین هلدینگ های کشور است 
که با توجه به گســترده بودن حوزه فعالیت های آن، 
چندین شرکت زیرمجموعه بورسی و غیربورسی دارد 
و از نظر تعداد شرکت های تابعه، یک هلدینگ بی نظیر 
محســوب می شــود و به تنهایی حدود ۱۰ درصد از 
ارزش بــازار کل بورس و فرابورس را در اختیار دارد و 
تصمیمات اتخاذ شــده در این شرکت می تواند اثرات 
قابــل توجهی بر روی بخش بزرگی از بازار ســرمایه 

داشته باشد.
شــرکت  ســرمایه گذاری تامین اجتماعی شــامل 
۱۷8 شــرکت زیرمجموعــه و نــه هلدینــگ بزرگ 
شامل:  ســرمایه گذاری نفت گاز و پتروشیمی  تأمین، 
هلدینــگ ســرمایه گذاری دارویی تامین، شــرکت 
 سرمایه گذاری ســیمان تامین، شرکت سرمایه گذاری 
صدر تامین، شرکت سرمایه گذاری صبا تامین، شرکت 
سرمایه گذاری صنایع عمومی  تامین، خدمات ارتباطی 
رایتل، شرکت  ســرمایه گذاری توسعه انرژی تامین و 
کشــتیرانی جمهوری اســلامی  ایران می باشد که هر 
کدام از اینها به تنهایی می توانند اثرات جدی بر نحوه 

عملکرد بورس در کشور داشته باشد.
هنگام ورود شســتا در بازار ســرمایه کارشناسان 
باور داشــتند که این یک تصمیم استراتژیک و چند 
بعدی برای اقتصاد و مردم کشــور است که علاوه بر 
این که شــفافیت قابل توجهی از بنگاه های اقتصادی 
و تاثیرگذار را به دنبال دارد، از جذب این ســرمایه ها 
علاوه بر افزایش کیفیت خدمات سلامت، که از سوی 
تامین اجتماعی مستقیماً به خود مردم باز می گردد، 
جلوی بســیاری از ریســک های اقتصادی کشــور را 
نیــز خواهد گرفــت. علاوه بر آن بــرکات فراوانی در 
حوزه بازار ســرمایه به دلیل افزایش وســعت، عمق، 
تنوع پرتفوی و تقویت قابــل ملاحظه بورس خواهد 
داشــت و طبعاً کاهش ریسک های  ســرمایه گذاری، 
پایداری بازار، فراهم کردن بســتر مناسب برای ورود 
شرکت های بزرگ و ایجاد پتانسیل های آتی برای این 

بازار مطمئن را به دنبال خواهد داشت.
شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، 
یکــی از بزرگتریــن هلدینــگ ها در اقتصــاد ایران 
اســت و به دلیل گســترده بودن حــوزه فعالیت آن، 
ساختار بسیار عظیمی دارد و تعداد زیادی از شرکت 
های فعال در بازار ســرمایه، به عنوان شــرکت های 
زیرمجموعه شستا شــناخته می شوند. بنابراین تاثیر 

این شرکت بر روند بازار سرمایه موضوعی کاملا واضح 
اســت و شرکت های زیرمجموعه شستا نقش اساسی 

در معاملات بورس و فرابورس دارند.
اما روز گذشته عبدالرضا داوری، فعال سیاسی، در 
توییتی نوشــت: »برخی منابع از سقوط شدید سود 
شســتا در ســال ۱۴۰۱ خبر می دهند که علت آن 
ســیطره جبهه پایداری بر شســتا اســت. از حسین 
عامریان مدیر عامل ســابق صندوق فولاد که بدلیل 
توهین به مجلس برکنار ولی معاون مالی شســتا شد 
.تا ســفره فامیلی مدیران صادق محصولی در شرکت 

های شستا این فاجعه را رقم زده اند.«
دلایل سقوط سهام شستا

فردیــن آقابزرگی، کارشــناس بازار ســرمایه، در 
گفت وگــو با »آرمــان امروز« در مــورد ادعای آقای 
داوری اظهار داشــت: جدا از منبع و گفتمان جریان 
اصولگرا و اصلاح طلب ایشــان، براساس فعالیت ۱۱ 
ســال خود در مجموعه شستان و صبا تامین معتقدم 
که بزرگترین صندوق بازنشســتگی کشور در سیطره 

و احاطه مســتقیم دولت است. در حالیکه منابع برای 
بیمه شــدگان بوده، اما برخلاف قانون مدیر موسسه 
عمومی غیردولتی توســط وزیر رفاه تعیین می شود. 
بنابرایــن از آن بعنوان قلک و صندوق- در گذشــته 
مانند بانک مرکزی- اســتفاده های خاص شــده و در 
نهایت منابع مجموعه تامین اجتماعی و شستا درگیر 

این موضوع می شود.
وی ادامه داد:  باید توجه داشــت که خود صندوق 
تامیــن اجتماعی خدمات دهنده اســت و منابع را در 
شســتا ســرمایه گذاری کرده است. شســتایی که 
ســهامدار عمده آن ســازمان تامیــن اجتماعی بوده 
حدود 3۲۰ هزار میلیارد تومان از دولت طلبکار است. 
حتی در گذشته ســهام شرکت های گاها زیانده را به 
تامین اجتماعــی منتقل می کردند در حالیکه راهبرد 
ســازمان تامین اجتماعی و شستا سرمایه گذاری در 
مراکز و صنایعی اســت که بازده سالانه آن بین ۲۲ تا 
۲5 درصد باشد، در حالیکه همه آنها زیانده بودند. لذا 
به عنوان بازوی کمکی برای دولت از محل منابع بیمه 
شدگان سازمان تامین اجتماعی بوده و دائما طلبکار 
اســت. همچنین بخش عمده ای از املاک ســازمان 
تامین اجتماعی و شســتا که تملیک می کنند عمدتا 
ناشــی از وصول مطالبات است. برای نمونه پول آقای 
ویلموتس، مربی سابق تیم ملی ایران، از محل شستا 
پرداخت شد. در مجموع بنده با  کلیات اظهارات آقای 

داوری فارغ از نگاه سیاسی ایشان، موافق هستم.
این کارشــناس بازار ســرمایه تصریح کــرد: باید 
توجه داشت که متاسفانه ما مفهموم خصوصی سازی 
را بصــورت شــکلی دنبال می کنیم. بــرای نمونه دو 
شرکت بزرگ خودروســازی کشور خصوصی هستند 
امــا مدیران آن را دولت تعیین می کند، حتی ترکیب 
فروش آن را دولت و وزارت صمت مشــخص می کند. 
در ســایر شــرکت های بزرگ نیز اینگونه است و اگر 
مدیر از دســتورات ســرپیچی کند، فورا او را تغییر 
می دهند. بنابراین شــاه کلید و زیربنای موفقیت در 
نهادهای عمومی مانند شستا در بازار سرمایه مدیریت 

توسط بخش خصوصی است.
وی افزود: دولت باید تصدی گری و مدیریت را رها 
کند نه اینکه بنگاه را به شرکت تعاونی واگذار و سپس 
از آن وکالت گرفته و اختیار کار را در دســت بگیرند. 
ریشــه این کار و مجری این اقدمات از نظر بنده نهاد 
ناظر یعنی سازمان بورس است. این سازمان همانطور 
که تشــخیص می دهد ترکیب ســهامداران ضربدری 
چگونه باید کنترل شود، بهتر از همه در مورد ترکیب 

دولتی یا غیردولتی شرکت ها احاطه و اشراف دارد.
آقابزرگی ادامه داد: برای نمونه آقای علی عسگری 
بدون هیچ پیشــینه ای ناگهــان مدیرعامل هلدینگ 
خلیج فارس می شــود و وقتی ما در این مورد از آقای 
عشــقی، مدیرعامل بورس، در مورد صلاحیت ایشان 
پرســیدیم، ایشــان جواب دادند که اگر ما او را تایید 
نکنیــم این احتمال وجود دارد کــه فرد کم تجربه را 
جانشــین او کنند. بورس باید مدیریت شــرکت ها را 
کنترل کند، در واقع بیشــتر شرکت های کشور با این 
مشکل مواجه هســتند که ترکیب سهامداری و نوع 
دخالت دولت در بازار ســرمایه هســت. برای نمونه 
تقریبــا دو ماه پیش یکی از آقایــان توییتی زدند که 
بازار سرمایه در یک روز ۱۲5 هزار واحد افت کرد. در 
هیچ کشوری وجود ندارد یک مقام غیرمسئول حتی 

وزیر اقتصاد در مورد بورس اظهار نظر کند.
وی ادامــه داد: نهاد ناظر بورس نباید حتی به وزیر 
اقتصاد اجازه دهد که در این مورد اظهاراتی داشــته 
باشــد. آیا در ایالات متحده یا فرانسه، وزیر اقتصاد و 
دارایی در مورد بورس صحبت می کنند؟ متاسفانه این 
موضوع از کاستی های مقام ناظر یعنی سازمان بورس 
اســت و باید مانع انحصاری شدن سهام شرکت ها در 
دســت دولت را بگیرد. لذا گره شســتا و شرکت های 
مانند آن زمانی باز خواهد شــد کــه مدیریت آن از 

دست دولت و وزارت رفاه آزاد شود.

یک کارشناس بازار سرمایه اظهار کرد: گره شستا 
و شــرکت های مانند آن زمانی باز خواهد شد که 
مدیریت آن از دست دولت و وزارت رفاه آزاد شود.

بــا در نظرگرفتن تــورم 50 درصدی 
و تاثیــرات احتمالــی حــذف ارز 
ترجیحی بر قیمت کالاهای اساســی، 
افزایــش 20 درصدی یارانــه نقدی 
ســه دهک پایین جامعــه نمی تواند 
برای دولت دســتاورد مثبتی باشــد

نباید شــرکت های هواپیمایی برای 
تأمین نقدینگی خود دســت به چارتر 
پروازها بزننــد و بــرای منابع مورد 
نیاز بلیت های خود را به شــرکت ها و 
آژانس هــای مســافری عرضه کنند

»آرمان امروز« بررسی کرد:

»پایدارچیها«شستاراهمبهسقوطمیکشانند

رمزگشایی از دهن کجی ایرلاین ها به مردمبهای افزایش  یارانه نقدی

  روی دیگر صادرات خودرو 
به عمان

یکی از بندهــای مورد توافق در ســفر اخیر 
مقامات عمان به کشــور، صادرات خودروهای 
ایرانی به این کشــور اســت. البته این موضوع 
با پرسش های مختلفی مواجه است، نخست 
اینکه پیش از عمان نیز با برخی از کشــورها 
مانند ارمنستان اینگونه توافق ها منعقد شده 
بود. علیرضا پیمان پاک، رییس وقت سازمان 
توسعه تجارت، در ۲۰ مهر سال گذشته  اعلام 
کرد: » ارمنستان سفارش گذاری ۲۰۰ دستگاه 
خودرو ایران داشته است، که این خودروها به 

تدریج در حال ارسال هستند.«
اگر بپذیریم که این ۲۰۰ دستگاه در این مدت 
صادر شــده اســت، باید توجه داشت که این 
رقم در مبــادلات خودروی جهان کنونی اصلا 
قابل محاسبه نیست پس نمی تواند تاییدی بر 

خودروهای داخلی در بازارهای خارجی باشد.
دومین موضوع در مــورد صادرات خودروهای 
داخلی به کشــورهای دیگر، شــکاف در بازار 
داخلی اســت. به باور کارشناســان از عوامل 
اصلــی در افزایش قیمــت خودروهای داخلی 
نبود عرضه کافی در برابر تقاضا اســت. جالب 
آنکه اخیرا مدیرعامــل ایران خودرو در نامه ای 
به سرپرســت وزارت صمت نوشته است که به 
دلیــل عدم  تامین ارز در ســال جاری و خالی 
شــدن موجودی کالاهای انبار این شــرکت و 
تامین کنندگان آن، توقف هــای متعددی در 

خطوط تولید ایران خودرو رخ داده است.
در این نامه که در تاریخ ۱۷ اردیبهشت نوشته 
شــده است، آمده که »به دلیل عدم  تامین ارز 
در سال جاری و خالی شدن موجودی کالاهای 
انبار این شرکت و تامین کنندگان آن، توقف های 
متعددی در خطوط تولید ایران خودرو رخ داده 
اســت.« عظیمی در این نامه بــه برنامه ریزی 
وزارت صمت برای تولید ۹۰۰ هزار دســتگاه 
خودرو توســط ایران خودرو در سال ۱۴۰۲ و 
عرضه آن در سامانه یکپارچه اشاره کرده و گفته 
است که ریســک های این الزام مکررا به دفتر 
صنایع خودرو وزات صمت منعکس شده است. 
همچنین، خودروهــای داخلی از نظر کیفیت 
در رقابــت با خودروهای خارجــی به روز دنیا 
نمی توانند حرف زیادی بر گرفتن داشته باشند 
به ویژه در کشــوری مانند عمــان که میزبان 

برندهای بزرگ خودروسازی جهان است.

حرف حسابحرف حساب

چارسوقچارسوق

عرضه»صکوکاجاره«توسطشرکتگسترشانرژیپاسارگاد
با مجوز سازمان بورس و اوراق بهادار، صکوک 
اجاره شــرکت گســترش انرژی پاســارگاد 
)سهامی خاص( به مبلغ 3,۱۴3میلیارد ریال 
از طریق شرکت فرابورس ایران از روز سه   شنبه 
مورخ ۹خرداد ۱۴۰۲ به مدت سه روز کاری در 
نماد »پاسار۰۶« عرضه عمومی خواهد شد. به 
گزارش روابط عمومی شرکت مدیریت دارایی 
مرکزی، شرکت گســترش انرژی پاسارگاد 

به عنوان بانی، در نظر دارد منابع مالی موردنیاز خود را در قالب اوراق اجاره و از طریق فروش عرصه 
و اعیان ملک خود به نهاد واسط )شرکت واسط مالی دی سوم( و سپس اجاره به شرط تملیک آنها، 
تامین کند. این اوراق چهارساله و با نرخ ۱8 درصد است که اجاره   بهای آن هر ۶ ماه یک   بار از طریق 
شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه پرداخت می شود. ضامن این اوراق بانک 
پاسارگاد بوده و بازارگردان و متعهد پذیره   نویس آن شرکت تامین سرمایه امید است. همچنین، 
عامل فروش این اوراق شرکت کارگزاری بانک پاسارگاد است. شرکت گسترش انرژی پاسارگاد یک 
هلدینگ در حوزه انرژی است که فعالیت هایش در کل زنجیره ارزش و همچنین سرمایه گذاری 

بنابر تکنولوژی جدید است

فولادسازیشادگانامسالافتتاحمیشود
مدیرعامل شــرکت صنعت فولاد شادگان 
گفت: تمام تلاش ما این اســت که امسال 
فولادسازی شرکت صنعت فولاد شادگان را 
افتتاح کنیم تا هرچه سریع   تر موجب اشتغال 
جوانان بومی این منطقه شود. حسین کهزاد  
با اشــاره به طرح   های در حال ساخت این 
شــرکت اظهار کرد:  امسال طرح   ها نسبت 
به سال   های قبل رشد چشمگیری داشتند 

و حجم این طرح   ها ۷۰۰ درصد رشد کرده است. وی افزود:  از جمله این طرح   ها می توان به فاز 
دوم فولادسازی و احیا،  افزایش ظرفیت واحد احیا،  نیروگاه،  کارخانه آهک،  شهرک مسکونی 
کارکنان،  فضای ســبز و… اشاره کرد. مدیرعامل شــرکت صنعت فولاد شادگان با اشاره به 
برگزاری مناقصات این شرکت گفت:  در مناقصات به شرکت کنندگان شادگانی،  امتیازات فنی 
بیشتری داده   ایم که شانس آنها برای قبولی بیشتر شود. کهزاد با اشاره به برنامه امسال شرکت 
صنعت فولاد شادگان گفت:  برنامه   ریزی انجام شده است تا امسال به سمت صادرات حرکت 
کنیم. همچنین در راستای اشتغال جوانان بومی منطقه در این شرکت ؛ نیاز به برگزاری آزمون 
استخدامی داریم تا بتوانیم هرچه سریعتر جذب و استخدام شرکت صنعت فولاد شادگان کنیم.

بازدیدمدیرانوکارشناسانپارکعلموفناوری
 در این جلســه که با حضــور معاون بهره 
برداری فولاد ســنگان، سید علی شمسی 
نیا، معاون فناوری پارک، دکتر اســماعیلی 
و یوســف یوســفی، مدیر پردیس فناوری 
صنایع معدنی و جمعی از کارشناسان فولاد 
سنگان تشکیل شد، راه های افزایش شناخت 
و اســتفاده از ظرفیت ها مورد بررســی قرار 
گرفت. در ابتدای این جلسه، مدیر پردیس 

فناوری صنایع معدنی ضمن تشــریح روند تشکیل پردیس، هدف از تاسیس آن را بیان و در 
ادامه شمسی نیا، معاون شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان، ضمن استقبال از چنین جلساتی، 
ابراز امیدواری کرد که انشالله با شناخت کامل موضوعات و چالش های صنایع و ورود قدرتمند 
شرکت های دانش بنیان، حداقل در بخشی از فناوری ها دیگر احتیاجی به خارج از کشور نداشته 
باشیم. اسماعیلی هم اظهار امیدواری کرد: حضور مدیران اجرایی پارک علم و فناوری خراسان 
در شرکت فولاد سنگان برای درک مشترک و شناخت نیازهاست و انشالله شرکت های مستقر 
در پارک  استان بتوانند بخشی از نیازهای فناورانه صنایع را مرتفع نمایند. پس از پایان جلسه 

بررسی و شناخت، بازدیدی از روند تولید در کارخانجات فولاد سنگان به عمل آمد

چشم اندازچشم انداز
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آرمان امروز- وحید استرون: یک خواستگاری در 
حافظیه شیراز و بازداشــت مدیر مجموعه فرهنگی و 
ادبی حافظیه شــیراز و تعلیق شغلی مدیرکل میراث 
فرهنگی و گردشــگری اســتان فارس و ابعاد منفی از 
بازتاب رســانه ای. فیلمی که از مراســم خواستگاری 
منتشر شد تا این موضوع در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی داخل و خارج از کشور بازتاب فراوانی داشته 
باشد و استاندار فارس از ان با فیلم نامتعارف یاد کرده 
و واکنش تندی نیز به آن نشان داده انتقاد های زیادی 
در پی داشت. ازدیدگاه بسیاری از فعالان فرهنگی اگر 
چه محسن نژاد مدیر توانمندی برای میراث فرهنگی و 
گردشگری فارس با این همه اثر ثبت جهانی و میراث 
ملی نبود و به اعتقاد برخی دیگر از ناظران امور، عملکرد 
وی چندان مثبت نبوده و ترک فعل هایی داشته است 
اما این نحوه برخورد اســتاندار به عنوان مدیر ارشــد 
استان و نماینده عالی دولت در مورد مدیران منصوب 
به دولت مستقر ودر حال حاضر اصلًا منطقی که نبوده 
هیچ، بلکه درست و منطقی هم نیست و کارکردن برای 
مدیران بعدی این حوزه را بســیار سخت و طاقت فرسا 
می کند. ضمن انکه بســیاری از مدیران دیگر استان و 
کشور نیز نسبت به نحوه عملکرد سامانه مردم رسی که 
گاه با مردم و گاه علیه مردم و مخل کار مدیران اســت 

گله مند و انتقاد جدی دارند.
کدام فساد؟ 

محمد هادی ایمانیه روز دوشــنبه گفت که »براساس 
تصمیم مقامــات قضایی، مدیر مجموعــه حافظیه و 
دو نفری که رفتارهای خلاف شــرع و هنجارشــکنانه 
داشته اند، امروز تعیین تکلیف خواهند شد و مدیرکل 
میراث فرهنگی و گردشــگری اســتان نیز تا مشخص 
شــدن پرونده اجازه حضور در محیط اداری را نخواهد 
داشــت«. او این نوع خواســتگاری را »مغایر با عرف 
جامعه ایرانی- اسلامی« دانسته و گفته که »با عوامل 
و عناصری که به صورت ســازمان یافته در صدد ترویج 
لاابالی گری و فســاد هســتند، برخورد قانونی صورت 
خواهد گرفت«. در کلیپ منتشرشــده، شمار زیادی از 

بازدیدکنندگان آرامگاه حافظ نیز با خواندن ترانه »یار 
مبارک بادا/ایشاالله مبارک بادا«، این زوج را همراهی و 

تشویق می کنند.
استانی که مهد گردشگری است

این اولین باری نیســت که مدیران اســتانی به دلیل 
حجاب برکنار می شــوند. حضور زنــان بی حجاب در 
مسابقه دوی شــیراز، هاشم صیامی، رئیس فدراسیون 
دو و میدانی، استعفا داد. هرچند فرماندار شیراز گفت 
مســابقه ماراتن زنان و مردان به صورت جداگانه و در 
مناطق مختلف شــیراز برگزار شــد و تصاویری که در 
فضای مجازی منتشــر شده ناشــی از حضور »اندک 

و خودســرانه« زنان بدون حجاب اجباری در مسابقه 
بوده که »فورا« با ممانعت پلیس مواجه شــد. از آنجا 
که استان فارس، استان مهم گردشگری و مهد تمدن 
است و شیراز را به عنوان پایتخت فرهنگی ایران زمین 
و دارالعلم شــناخته می شــود، اتخاذ چنین شیوه های 
مدیریتی دور از انتظار است و اصلًا زیبنده استانی که 
ســالیانه میزبان میلیون ها گردشگر است، نیست. قدر 
مسلم برخورد با متخلفان در هر رده و هر موضوعی را 
باید به دســت قانون سپرد نه اینکه وانمود شود دلیل 
عزل و برکناری یا تعلیق و برخورد با تعدادی از مدیران 
استانی که در دوران حضورشان خدمات شایسته ای هم 
به نفع شــیراز و فارس و هم به نفع کل کشــور انجام 
داده اند، انتشار و رؤیت فیلم بد حجابی و خواستگاری 
مثلًا »نامتعارف« و به قول دوستان همراه با فساد دونفر 
در حافظیه دانست. کسی منکر اصل حکومتی حجاب 
نبوده و نیســت و مسائل حجاب باید در چارچوب ها و 
برنامه های خود به نحوی که کسی را دل آزرده و هتک 
حرمت نکند، پیش برد اما برخورد های چکشی و خشن 

با مدیــران به عنوان صاحبان نظر و نخبگان اجتماعی 
به این نحو و به این شــیوه نامتعارف نیز جایز نیست، 
همچنان که سایر مدیران دستگاه ها نیز توقع و انتظار 
ندارند با چنین رفتار ها از ســوی مدیران بالادســتی 
مواجه شده و پیش چشم کارکنان و خانواده و فامیل و 
همکاران خود در ادارات کل یا در شــورا های اداری و... 
خار و خفیف گردند. به نظر می رســد استاندار محترم 
فارس از مشاوران جدی و دلســوز برخوردار نیست و 
مسائل مهمتر و اساســی تر فارس را باید پیگیر باشند 
و وقــت و انرژی خود را به امــور مهمی همچون راه و 
صنعت و کشاورزی و آب و تولید استان معطوف دارند. 
حتی اگر مدیــری خطایی در محیط کار خود مرتکب 
شــده، رویه معمول براین بوده و هســت که سازمان 
بازرســی و مقام قضائی با حفظ حرمت و شان و منزلت 
مدیر او را صدازده و از او توضیح بخواهند و دلیل قصور 
و ترک فعل و کم کاری او را جویا شوند و تذکر لازم به 
اوداده شــود و پرونده تخلف وی در فضایی آرام دنبال 
شــود، نه اینکه چنین رفتار دور از شان اداری و انسانی 
را بــا افراد جامعه ولو مدیر یک مجموعه چنین مهمی 
داشته باشند. مطمئن باید بود تداوم اینگونه رفتار ها در 
توقف بســیاری از فعالیت های گردشگری و عدم رونق 
فعالیت فعالان فرهنگی شیراز و فارس بی تأثیر نبوده و 
بی شک تأثیر سوء خواهد داشت و نگاه های عامه مردم 
و خواص جامعه به چنین رفتار ها هرگز مثبت نخواهد 
بود. به راســتی گناه مدیر مجموعه حافظیه که روح او 
از انجام چنین مراسمی باخبر نبوده و یا گناه مدیرکلی 
که با این همه کمبود نیروی متخصص و کاربلد حوزه 
میراث و گردشــگری مواجه اســت، چیست؟ که حالا 
باید تاوان چنین اتفاق ناخواسته ای را بدهد؟  امیدواریم 
کمی به خود آییم و در تصمیمات مدیریتی مان آنی و 
عجولانه و از سر احساس و هیجان اقدام نکنیم و حق 
الناس و رعایت اخــلاق و تقوای فردی از جمله حفظ 
ابروی مؤمن که این همه در دین مبین اســلام به ان 
سفارش شده را محور امور مدیریتی خود در سطح خرد 

و کلان مسئولیت هایمان مد نظر داشته باشیم.

تداوم اینگونــه رفتار ها در توقف بســیاری از 
فعالیت های گردشــگری و عدم رونق فعالیت 

فعالان فرهنگی شیراز و فارس بی تأثیر نیست. 

در شیراز چه خبر است؟!

گنه کرد در حافظیه آهنگری...

بقیه از صفحه یک
با بحران مزمــن آب در 
است.  شــده  بدتر  ایران 
از نظر انــرژي برق آبي، 
داراي  پــروژه  منطقــه 
پتانســیل مهمي است. 
از نظر انــرژي برق آبي، 
نیروگاه هاي بزرگ بــرق آبي )کبان، کاراکایا، 
آتاتــورک و ...( روي رودخانه فرات وجود دارد. 
نیروگاه هاي برق آبي بیشــتري  از ســویاداره 
هیدرولیک ترکیه DSI در دست ساخت است. 
استان هاي مالاتیا و الازیغ استان هایي هستند 
که صنعت تولید در آن ها به چشم مي خورد. 
از سوي دیگر استان هاي وان و ایغدیر به عنوان 
مراکز تجاري تعیین شدند. منطقه شمالغرب 
ایــران بخش عمده ای از آب شــیرین خود را از 
رودخانه هــای فرامرزی کورا و ارس دریافت می 
کند که هر دو از ترکیه سرچشــمه می گیرند. 
ترکیه به عنوان بالادست، با ساختن سدهایی که 
می توانند تا حد امکان آب را قبل از جریان خارج 
از مرزهایش جذب کنند، به مدیریت منابع آب 
دست زده است. معمولاً وقتی صحبت از توسعه 
سدهای ترکیه می شود، حوضه رودخانه دجله-

فرات بیشــتر مورد توجه قرار می گیرد. طی 50 
سال گذشته، شرکت دولتی هیدرولیک ترکیه  
به عنوان بخشــی از پروژه چند میلیارد دلاری 
آناتولی جنوب شــرقی – گاپ- 22 ســد و 19 
نیروگاه برق آبی بــر روی رودخانه های دجله و 
فرات ساخته است. تأثیر GAP بر رودخانه های 
پایین دست، بخش های وسیعی از سوریه و عراق 
را در خشکسالی شــدید قرار داده است. ترکیه 
همچنین تلاش های خود را برای سدســازی در 
بالای رودخانه ارس افزایش داده است. در مقایسه 
با پروژه های کورا، ترکیه تعداد سدهای بیشتری بر 
روی ارس  البته با ظرفیت کمتر ساخته است. از 
سال 2012 تا 2014، ترکیه شش نیروگاه برق 

آبی در ارس احداث کرد و در حال حاضر هشت 
نیروگاه دیگر را برنامه ریزی کرده اســت. کشور 
های  پایین دست از جمله ایران قبلاً در مورد سد 
کاراکورت ابراز نگرانی کرده اند که باعث کاهش 
1.6 میلیارد مترمکعبی جریان ارس شده است. 
سد سویلمز با ارتفاع برنامه ریزی شده 113 متر و 
ظرفیت مخزن 1.4 میلیارد متر مکعب، چهارمین 
مخزن بزرگ ترکیه را ایجاد می کند. بر اســاس 
گزارش های مطبوعاتی ترکیه ، ساخت این سد در 
کوپروکوی در نزدیکی شهر ارزروم در اوایل سال 
2022 برنامه ریزی شده است.  طرح جامع پروژه 
آناتولی شرقی با همکاری دانشگاه ها، موسسات و 
سازمان های دولتی و بخش خصوصی انجام شد. 
طرح جامع DAP در ســال 2000 تکمیل شد، 
ساختار آن در سال 2006 نهایی شد و پروژه های 
آن در ســال 2011 شروع به اجرا کردند .، شعبه 
ای از وزارت صنعــت و فناوری که تنها با همین 
هدف تأسیس شده است. برای سال 2021 کل 
بودجه این ســازمان کمی بیش از 100 میلیون 
لیره ترکیه بوده است.   فعالیت های فعلی تحت 
DAP شامل ساخت سیستم های آبیاری، انبارهای 
گاوداری، گلخانه ها، کتابخانه ها، مراکز اجتماعی، 
مراکز توریســتی، مدارس، امکانات بهداشــتی، 
بازسازی مکان های تاریخی، تامین مالی تجهیزات 
تولیدی و مدیریت برنامه های آموزشــی است. 
فعالیت های عمده بین سال های 2014 تا 2018 
شامل تکمیل شبکه های آبیاری برای  حدود 169 
هزار هکتار زمین کشاورزی، احیای 134 هزار 8 
جریب مراتع، ساخت  حدود 1200 کیلومتر جاده، 
ســاخت حدود 15 هزار  کلاس درس، ایجاد 31 
بیمارستان دولتی جدید است. اولین اقدام عمده 
ای که برای بهبود شــرایط اجتماعی-اقتصادی 
روستایی با تصویب قانون روستا در سال 1924 
بود. پس از آن برنامه موسسات روستایی در سال 
1940 اجرایی شــد. اولین پروژه بزرگ توسعه 
تخصصی در آناتولی شرقی، پروژه توسعه روستایی 

ارزروم بود. که از ســال 1980 آغاز شــد. تا سال 
1998، دو پروژه بزرگ دیگر آغاز شد، یعنی برنامه 
توسعه ارزینجان-ســیواس و آناتولی شرقی که 
ارزروم، قارص و اردهان را در بر می گرفت. با این 
حال، با توجه به نیاز به توسعه در مقیاس بزرگتر به 
جای چند شهر در یک زمان، سازمان برنامه پروژه 
آناتولی شرقی را  در سال 1998 آغاز کرد. به عنوان 
اولین گام برای DAP ، یک طرح جامع با همکاری 
دانشگاه آتاتورک از ارزروم، دانشگاه فرات از الازیگ، 
دانشگاه اینونو از مالاتیا، دانشگاه کافکاس از کارس، 
و دانشــگاه یوزونچو ییل از وان تهیه شد. این 5 
دانشگاه توســط تیمی از آنکارا و مدیریت طرح 
جامع از دانشگاه غازی هدایت شدند. طرح جامع 
تجزیه و تحلیل دقیق شرایط اقتصادی-اجتماعی 
و مطالعات امکان سنجی را برای 64 پروژه توسعه 
بالقوه برای 16 شهر زیر ارائه داد:  آگری، اردهان، 
بایبورت، بینگول، بیتلیس، الازیغ، ارزنجان، ارزروم، 
گوموشحانه، حکاری، ایگدیر، قارص، مالاتیا، موش، 
تونجلی و وان.  توســعه در سه گروه اجتماعی، 
اقتصادی و زیست محیطی طبقه بندی شد. پروژه 
های مطالعات امکان سنجی با توجه به محورهای 
تعیین شده در طرح جامع پیش بینی شده بود 
که عبارت بودند از: استفاده حداکثری از نیروی 
انسانی، تقویت سازمان های حمایت اجتماعی، 
بهسازی مراتع، بهبود زیرساخت ها، فراهم کردن 
زمینه برای خوداشتغالی. تنوع و تقویت منابع مالی 
و بهبود شرایط محیطی. در دوران تسلط حزب 
عدالت و توسعه به رهبری اردوغان و ظرف چهار 
ســال پس از انتخابات عمومی 2002 ، تا سال 
2006، چارچوب برنامه DAP تکمیل شــد.  در 
سال 2011، اداره اجرایی توسعه منطقه ای پروژه 
آناتولی شرقی  با الگوبرداری از بخشی که بر پروژه 
برجسته آناتولی جنوب شرقی )GAP( نظارت می 
کرد، تأسیس شد. این اداره از سال 2011  با برنامه 
های مطالعاتی دو تا 4 ساله برنامه داپ را  را اجرا 

می کند. 

آرمان امروز: ساعتی پس از انتشار خبر انتقال 
فرش های گم شــده ســعدآباد به موزه فرش، 
سرپرســت این موزه ضمن تکذیب خبر انتقال 
تنهــا دو تخته فرش به مــوزه را تایید کرد. در 
حالی که در روزهای اخیر، وزیر میراث فرهنگی 
و گردشگری ایران و مسئولان دیگر از به سرقت 
رفتن 48 تختــه فرش نفیس و تاریخی از کاخ 
سعدآباد تهران خبر داده  بودند، رئیس اتحادیه 
فروشــندگان فرش دستباف روز سه شنبه نهم 
خرداد ایــن موضوع را تکذیب کرد. مســعود 
ســپهرزاد، رئیس اتحادیه فروشــندگان فرش 
دستباف، در گفت وگو با ایلنا، خبر ناپدید شدن 
فرش های موزه سعدآباد را تکذیب کرد و گفت: 
»فرش ها از کاخ سعدآباد به موزه فرش ایران در 
چهارراه فاطمی انتقال داده شدند؛ و اظهارنظر 
وزیر پیشین درباره  بی ارزش بودن این فرش ها 
ریشــه در ناکاربلدی و بی سوادی وی دارد.« اما 
ســاعاتی بعد مهران صحرایی، سرپرست موزه 
فرش، در گفت وگو با ایلنا، با رد موضوع مطرح 
شده از سوی مسعود سپهرزاد گفت: »در سال 
138۷ و قبــل از دهــه 90 دو قطعه فرش به 
صورت امانــی از مجموعه کاخ بوســتان نهاد 
ریاســت جمهوری به موزه فرش داده می شود. 
این فرش ها در ســال 1394 به صورت قطعی 
در اختیار موزه فرش قرار می گیرد. در واقع هیچ 
فرش جدیدی از نهاد ریاست جمهوری به موزه 
فرش داده نمی شود و تنها همان فرش هایی که 
از سال 8۷ به صورت امانی در موزه نمایش داده 
می شد، قطعی شدند.« او درخصوص ارسال 48 
قطعه فرش از مجموعه نهاد ریاست جمهوری در 
سال 1394 به موزه فرش تأکید کرد که »در این 
سال ها هیچ فرشی آن هم در این تعداد به موزه 
فرش داده نشده است.« بی خبری از سرنوشت 
این فرش های نفیس و اظهارات ضد و نقیض در 

این مورد در حالی ادامه دارد که تا یک روز پیش، 
مسئولان مختلف، دزدیده شدن این فرش ها را 
تأیید کرده اند. در همین زمینه، علیرضا سلیمی، 
عضو هیئت رئیسه مجلس، در جلسه علنی روز 
دوشنبه گفت: »به یغما رفتن فرش های سعدآباد 
که صد میلیارد تومان ارزش داشت، نمونه ای از 
مدیریت دولت قبل است.« روز ششم خرداد نیز 
خبرگزاری صدا و سیما نوشت که روابط عمومی 
مجموعه تاریخی سعدآباد گفته است: »فرش های 
مفقود شده ارتباطی به ما ندارد چرا که مسئولیت 
حفظ و نگهداری ساختمان حافظیه کاخ سعدآباد 

بر عهده نهاد ریاست جمهوری است.«
چه کسی پاسخگوست؟

ایــن گزارش افزود که ایــن مجموعه که آن را 
دومین مجموعه گران قیمــت فرش در جهان 
و دومین کلکســیون بزرگ فرش در دنیا لقب 
داده بودند، شــامل فرش های نفیســی از دوره 
قاجار و زندیه اســت و کارشناسان قیمت تنها 
ده تخته فــرش از این چهل و هشــت تخته 
فرش به ســرقت رفتــه را 130 میلیارد تومان 
بــرآورد کرده اند. عزت الله ضرغامی، وزیر میراث 
فرهنگی و گردشگری ایران نیز روز دوم خرداد 
مسئولیت »ســرقت 48 تخته فرش نفیس و 
تاریخی از کاخ سعدآباد« را به گردن دولت قبلی 
انداختــه بود.« او در عین حال ادعا کرد که این 
فرش ها در اختیار وزارت میراث فرهنگی نبوده 
و در اختیار »دستگاه های دیگری« بوده است. با 
این حال او سرقت فرش ها را مربوط به سال های 
94 و 95 اعلام کرد که دوره ریاســت جمهوری 
حسن روحانی بوده است و تأکید کرده بود که 
اطلاعات کسب شــده در این زمینه را حتماً در 
اختیار عموم خواهد گذاشت تا در جریان اصل 
ماجرا قرار گیرند. خبر سرقت فرش ها را نخستین 
بار خبرگزاری فارس در 31 اردیبهشت منتشر 

کرد و خبر داد که در سال 1395 )یعنی دولت 
حسن روحانی( 48 تخته فرش نفیس را با یک 
دستگاه وانت از ساختمان حافظیه کاخ سعدآباد 
خارج کرده اند. وزیر میــراث فرهنگی و روباط 
عمومی کاخ سعدآباد هنوز درباره علت ناآگاهی 
خود از انتقال فرش ها از کاخ ســعدآباد به موزه 
فرش ایران توضیحی نداده  و مســئولان قبلی 
نیز هنوز واکنش رسمی به اتهام های واردشده 
به آنها در این زمینه نداشته اند. فقط علی اصغر 
مونسان وزیر وقت وزارت میراث فرهنگی دولت 
روحانی در سال های 92 تا 95 گفت: »این ربطی 
به حوزه میراث فرهنگی ندارد و فرش ها هم اگر 
ارزش تاریخی داشت، در موزه نگهداری می شد.« 
او در پاســخ به این سوال که آیا این فرش ها به 
دلیل ارزش تاریخی که داشتند، جزو اموال تحت 
نظر میراث فرهنگی به شمار نمی رفتند؟ گفت: 
»نه. این طور نیست که این فرش ها تاریخی بوده 
باشند. آنچه در اختیار میراث بوده خیالتان راحت 
باشد که سرجایش اســت. پروتکل های بسیار 
ســختی هم در مورد این اموال اعمال می شود. 
من در جریان این مطلبی که مطرح شده نیستم، 
اما می دانم به موزه های سعدآباد ارتباطی نداشته 
است.« او در مورد اینکه اگر اثری تاریخی باشد، 
متولی حفظ آن وزارت میراث فرهنگی بوده یا 
خیر؟ تاکید کرده اگر این فرش ها تاریخی بود، در 
اختیار میراث بود و در موزه های ما قرار داشت. 
اموال ما ســر جایش است. امکان ندارد که این 
فرش ها اثر تاریخی بوده باشند و در اختیار نهاد 
قرار گرفته باشــند. هر آنچه که تاریخی بوده و 
اموال میراث فرهنگی بوده ســرجایش اســت. 
آنچه در موزه های ســعد آباد بوده ســرجایش 
اســت. مونسان درباره 48 تخته فرش می گوید 
»نمی دانم این فرش ها اصلا چه بوده و به ما هم 

ربطی نداشته است.«

گزارش »آرمان امروز« از عدم پاسخگویی نسبت به فرش های سرقت شدهخشکسالی در پایین دست آناتولی 

فرش های سعدآباد  دست کیست؟
چارسوقچارسوق یادداشتیادداشت

الو   آرمانالو   آرمان
این ستون، تریبونی است برای بیان مشکلات و 
پیشنهادهای شما. تلاش ما این است که در این 
ستون دیدگاه ها، نظرات و انتقادهایتان درتمام 
بازتاب یابد. آرمان امــروز آینه افکار  حوزه ها 

عمومی است. منتظر تماس  شما هستیم.
 ارتباط مستقیم با دبیر سرویس
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66905271 - ساعت تماس: 9 تا 14 
بساط گستری ممنوع 
شــکایت های متعدد شــهروندان و کاسبان از 
دستفروشــان و بســاط گســتران موجب شد 
رئیس مرکز عملیات ســازمان اطلاعات پلیس 
تهران به این نتیجه رســیدند نســبت به نظم  
دهی دستفروشــان اقــدام کنند. دربــاره این 
موضوع ســرهنگ سعید راستی، رئیس سازمان 
عملیات ســازمان اطلاعات پلیس تهران اعلام 
کرد: »شکایت های مکرر و نارضایتی شهروندان 
درباره حضور و تردد دستفروشــان و ایجاد سد 
معبر در محدوده مرکز تهران به ویژه 15 خرداد، 
در این مورد جلسه ای در پلیس اطلاعات پلیس 
تهران تشکیل و تیم های عملیاتی برای بررسی 
موضوع وارد عمل شدند و مشخص شد تعدادی 
از دستفروشــان بدون توجه به حریم مغازه ها 
و معابر عمومی به بســاط، فروش و تبلیغ کالا 
می پردازند کــه ضمن برهم زدن نظم عمومی، 
موجب نارضایتی مردم شــده اند . بر این اساس 
طرح ســاماتدهی دستفروشان و بساط گستران 
در دستور کار قرار گرفت و در اجرای طرح یک 
روزه، نظم دهی دستفروشان انجام شد.« با تشکر 
از رسیدگی به این موضوع، کاسبان و شهروندان 
تقاضا دارند اینگونه طرح ها به طور مستمر ادامه 
یابد و در بقیه محل ها اجرا شود. این معضل در 
چهارراه ولیعصر)عج(، تئاتر شهر، بیست متری 
افسریه، خیابان رجب نیا و به ویژه پیاده روهای 
میدان هفتم  تیر وجود دارد به طوری که عابران 

به سختی رفت و آمد می کنند.
علی اکبر فرقانی - خبرنگار اجتماعی

مهدی زارع 

نجات بچه آهو زخمی توسط شهرداری منطقه۱۳
یک راس آهو، در تله متخلفان شــکار و 
صید که در محدوده حریم و حوالی  پارک 
جنگلی ســرخه حصار گرفتار شده بود، با 
حضور بــه موقع حریم بانان شــهرداری 

منطقه 13 نجات یافت.
محمد هادی علی احمدی، شهردار منطقه  
13، با تاکیــد بر اهمیــت حفظ محیط 
زیست در بافت شهری گفت: عوامل حریم 

بان شــهرداری منطقه 13 در عملیات گشت زنی در  حوالی روستای دره شکاری متوجه 
شدند، یک راس بچه آهو در تله شکارچیان غیر مجاز گرفتار شده است.  با اقدام به موقع 
حریم بانان شهرداری منطقه 13، ضمن رها سازی بچه آهو از تله صیادان غیر مجاز، آن 

را برای مداوا و اقدامات بعدی به عوامل محیط بانی تحویل دادند. 
شــهردار منطقه 13 با بیان اینکه کل و میش، آهو، گراز، روباه، خرگوش و ســنجاب از 
عمده ترین گونه های حیوانات در حریم و بوستان جنگلی سرخه حصار هستند، یادآور شد 
: شکار در زیستگاه های حیات وحش جرم است و بر اساس قوانین مجازات اسلامی، افراد 

متخلف توسط مجریان قانون تعقیب و مجازات می شوند.

پایان زورگیری های خشن در قرچک
فرمانــده انتظامی شهرســتان قرچک از 
دستگیری یک نفر سارق زورگیر و کشف 
8 فقره سرقت در این شهرستان خبر داد. 
سرهنگ یداله طهماسیان، در تشریح این 
خبــر گفت: با توجه به وقوع چندین فقره 
خفت گیری و زورگیری توســط سارق یا 
سارقان موضوع به صوزت ویژه در دستور 
کار ماموران انتظامی شهرســتان قرچک 

قرار گرفت. ماموران انتظامی کلانتری 11 مرکزی با انجام اقدامات اطلاعاتی شبانه روزی، 
فنی و پلیسی متهم به هویت معلوم که از اتباع بیگانه می باشد را داخل شهرک صنعتی 
شهرستان قرچک که در حال ارتکاب جرم خفت گیری از یک خانم جوان بوده را با یک 
عملیات ضربتی و غافلگیرانه دســتگیر و یک دستگاه گوشی تلفن همراه مسروقه اپل 13 
و یک قبضه چاقو از وی کشــف و ضبط کردند. ماموران اطلاعات و تجسس کلانتری 11 
مرکزی متهم دســتگیر شده را به همراه شاکی به مقر انتظامی دلالت و پس از تحقیقات 
تکمیلــی و مواجه شــدن با ادله و مســتندات پلیس، به 8 فقره ســرقت خفت گیری و 

زورگیری در سطح شهرستان قرچک اعتراف کرد.

پسر مادرکش: اعدامم کنید
مــرد جوانــی به مــادرش چاقــو زد و با 
اورژانس تمــاس گرفت ولــی مادر فوت 
کرد و پسر دستگیر شد. رسیدگی به این 
پرونده از اردیبهشــت ماه سال 1401 به 
دنبال وقوع درگیــری خونین در خانه ای 
در شهریار آغاز شد. مرد 40ساله ای به نام 
آرمین با اورژانــس تماس گرفت و کمک 
خواست. وی گفت مادرم را با چاقو زخمی 
کرده ام و حالش بد اســت. با این تماس، 

عوامل اورژانس به خانه این مادر و پســر رفتند و پیکر خونین زن 64ســاله به نام لیلا به 
بیمارستان منتقل شد، اما وی ساعتی بعد به خاطر شدت خونریزی جان سپرد. وی گفت: 
من قبل از این ماجرا هم چند بار با مادرم درگیر شــده و به رویش چاقو کشیده بودم. هر 
بار او زخمی می شــد به بیمارســتان می رفت و چند روز بعد مرخص می شد. خانواده ام از 
من متنفر و راضی به مرگم هستند. من هم به مرگم راضی هستم و می خواهم زودتر اعدام 
شوم، چون چیزی برای از دست دادن ندارم. من انگیزه ای برای ادامه زندگی ندارم و مرگ 

برایم راحت تر است.
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تولید  امروز«:   »آرمان  دزفول-خبرنگار 
زغال از درختان جنگلی به ویژه درخت بلوط 
به عنوان یکــی از دغدغه های دوســتداران 
محیط زیســت دزفول مطرح است که باید 

مورد توجه قرار گیرد.
عرضه انواع زغال اخیرا پای ثابت فروشگاه های 
دزفول به ویژه مناطق شــلوغ و پرتردد شده 
است؛ زغال های لیمو با قیمت هرکیلوگرم بین 
۸۰۰ تا یک میلیون و ۲۰۰ هزار ریال و زغال 
بلوط با قیمت هر کیلوگرم بالای یک میلیون 

و ۵۰۰ هزار ریال به فروش می رسد.
فروش آسان انواع زغال در حالی است که هر 
درخت بزرگ، هر ســال حدود ۲۳ کیلوگرم 
گاز سمی دی اکسید کربن را جذب و حدود 
۲ هــزار و ۷۰۰ کیلوگرم اکســیژن به هوا بر 
می گرداند؛ درواقع هر درخت تقربیا اکسیژن 
مورد نیاز ۲ انســان را در طول ســال تامین 
می کند و با جذب گاز دی اکســید کربن، از 
گرم شدن دمای کره زمین جلوگیری می کند.

با وجود فواید بی شمار درخت به ویژه درختان 
جنگلی و کمیاب، نابودی چنین سرمایه ملی 
به بهانــه تهیه زغال بــرای مصارف مختلف 

گناهی نابخشودنی است.
به گفته یکی از دوســتداران محیط زیست، 
دزفول با داشــتن بیشترین مساحت جنگل 
در استان خوزستان کمترین امکانات را برای 

حفاظت از جنگل ها دارد.
امین محراب به معضل تولید غیرمجاز زغال از 

چوب درختان جنگلی اشاره و بیان کرد: تولید 
غیرمجاز زغال روز به روز در حال افزایش است 
و روزانه حجم وسیعی از مساحت جنگل ها در 

دزفول قربانی این تولید غیرمجاز می شود.
این دوستدار محیط زیست با بیان اینکه این 
زغال ها به راحتی و بدون مشــکل در سطح 
شهر دزفول به فروش می رسند، گفت: امکانات 
و بودجه های کم ادارات منابع طبیعی و محیط 
زیســت و از همه مهمتر نبود پاسگاه منابع 
طبیعی در منطقه کوهستانی شمال دزفول 
باعث شده خســارات زیادی به طبیعت این 
مناطق وارد شود. وی با اشاره به آسفالت جاده 
منتهی به سالندکوه و دیگر مناطق کوهستانی 
افزود: آسفالت این منطقه طبیعی به طور قطع 
تردد افراد سودجو و افرادی که برای تفریح به 
این مناطق می روند را بیشتر و خطرات فراوانی 
را متوجه این منطقه می کند. محراب اضافه 
کرد: این موضوع، احداث پاسگاه منابع طبیعی 
و استفاده از هلی کوپتر در منطقه را ضروری 
می کند. وی اظهارامیــدواری کرد با آموزش، 
فرهنگ ســازی و اعمال سخت گیرانه قانون 
شــاهد جلوگیری از تولید و عرضه غیرمجاز 

زغال باشیم.
رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
دزفول نیــز با انتقاد از تولید زغال از درختان 
جنگلی برای مصارفی نظیر کباب گفت: این 
کار باعث از دست رفتن سرمایه چند هزارساله 

در عرض چند دقیقه می شود.

مسعود نوری پور افزود: خسارت چنین اقدامی 
غیرقابل برگشــت اســت و در واقع با چنین 
اقدامی، نسل بعد از ما نمی تواند شاهد خدمات 

درخت باشد.
وی فواید درخت در محیط زیســت را یادآور 
شــد و اظهارکــرد: با وجود درختان شــاهد 
حضور حشرات، پرندگان و برخی پستانداران 
هستیم در واقع زنجیره غذایی به واسطه این 
میکروکلیم ها، ماکروکلیم و اکوسیستم تکمیل 

می شود.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت دزفول 
گفت: با بریدن و ســوزاندن درختان در یک 
لحظه چنین ســرمایه ارزشــمندی از دست 
می رود؛ این موضوع در درختان جنگلی نیز از 

اهمیت بیشتری برخوردار است.
وی به خســارتی که در پــی بریدن درختان 
جنگلی، دست کاشت و دیگر درختان حاصل 
می شود اشــاره کرد و افزود: طرح هایی برای 
استفاده از چوب، برگ، زغال، مصارف دارویی، 
تولید نئوپان و ام دی اف با زراعت چوب اجرا 
می شــود که نیازمند مدیریت خاص، هدایت 
سرمایه گذاران و توسعه این صنعت است که 
هــر یک از نهادها باید به وظایف خود در این 

خصوص عمل کنند.
نوری پور اظهار کرد: طبق ماده ۶۸۸ مجازات 
اســامی، آلوده کــردن هوا جرم اســت که 
ســوزاندن درخت نیز موجــب آلودگی هوا 

می شود.

با  امروز«:  »آرمان  خبرنگار  کرمانشاه-  
وجود ساخت و سازهای غیرقانونی در برخی از 
نقاط به ویژه معابر عمومی شهر کرمانشاه مردم 
خواستار پیگیری مسئولین برای جلوگیری از 

تکرار و لغو مجوزهای غیرقانونی شدند.
در تبصره ۱ مــاده ۵۵ قانون شــهرداری ها 
آمده است که: سد معبر عمومی برای کسب 
یا ســکنی یا هر عنوان دیگر ممنوع است و 

شهرداری ها موظفند از آن جلوگیری کنند.
در تبصره ششم ماده ۹۶ قانون شهرداری ها هم 
بر اینکه »اراضی کوچه های عمومی و میدان ها 
و پیــاده روها و خیابان ها و به طور کلی معابر 
و بستر رودخانه ها و نهرها و مجاری فاضاب 
شــهرها و باغ های عمومی و گورســتان های 
عمومــی و درخت های معابر عمومی واقع در 
محدوده هر شــهر که مورد اســتفاده عموم 
است ملک عمومی محســوب و در مالکیت 
شهرداری است« تاکید شده است. به موجب 
قوانین لحاظ شده در قانون شهروندی اشغال 
و مسدود کردن معابر و آنچه به عنوان سد معبر 
مطرح می شود از نظر قانونی عملی مجرمانه و 
مرتکب این عمل مستوجب مجازات است چرا 
که معابر عمومی متعلق به عموم شهروندان 
است و کســی حق ندارد تحت هر شرایط و 
نامی معابر را انتفاع شــخصی و آن را مسدود 
کند. با این وجود، شهروندان کرمانشاهی که 
بر اساس قوانین نسبت به حق مشروع از دست 
رفته خود مطالبه و اعتراض دارند مکرراً طی 

پیام و تماس هایی خواهان پیگیری مواردی از 
این دست در شهر کرمانشاه شدند.

یکــی از موارد کــه تماس های زیــادی در 
خصوص آن به ثبت رسیده است فعالیت یک 
واحد خبازی ساخته شده در پیاده رو واقع در 
شهرک مسکن ابتدای خیابان مطهری در شهر 
کرمانشاه است که خبرنگار مهر را به پیگیری 

این مساله وا داشت.
به همین منظور یکی از شهروندان معترض به 
این مساله در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: 
با برپایی این نانوایی بیش از یکسال است که 
پیاده راه واقع در شهرک مسکن ابتدای خیابان 
مطهری مسدود شده و عبور و مرور مردم به 

سختی صورت می گیرد.
وی با اشــاره به اینکه نانوایی ساخته شده در 
پیاده رو شــهرک مســکن یک نانوایی سیار 
است، افزود: بر اســاس گفته ها در ابتدا، این 
نانوایی موقت و به مدت ۶ ماه مجوز فعالیت 

دریافت کردهاست.
وی ادامــه داد: اکنون پس از گذشــت ماه ها 
با وجودی که لفظ ســیار برای این نانوایی به 
کار می رود، متولی این واحد صنفی، با اعمال 
تغییرات ســدی نیمه ثابت بر روی پیاده رو 
احــداث کرده و گویی به یــک واحد تجاری 
تبدیل شده اســت. این شهروند کرمانشاهی 
ادامه داد: این سازه مساحت زیادی از طول و 
عرض پیاده رو را گرفته به گونه ای که یک فرد 
ویلچری نمی تواند از این پیاده رو عبور کند و 

می توان عنوان کرد که پیاده رو به شکل کامل 
بسته شده است.

وی بیان کرد: با توجــه به پیگیری هایی که 
انجام شــده رئیس شورای شهر کرمانشاه نیز 
ســاخت این نانوایی را تخلف دانسته و صدور 
مجوز آن را کار غیرقانونی خطاب کرده است.

شهروند کرمانشــاهی تاکید کرد: با توجه به 
اینکه این نانوایی در پیاده رو نزدیک به مدرسه 
دخترانه ساخته شــده، عبور دانش آموزان از 
این قسمت دشوار بوده و دانش آموزان برای 
تردد اجبارا باید وارد خیابان شوند که همین 
امر بســیار خطر آفرین بوده و ایجاد دلهره و 

نگرانی اولیا شده است.
وی با تاکید بر اینکه در محله مسکن و خیابان 
مطهری نانوایی های دیگری نیز موجود است، 
عنوان کرد: وجود این نانوایی با این همه خطر 
الزامی نبوده و در صورت استمرار فعالیت این 

نانوایی خطر آفرین خواهد بود.
گرچه قوانین شهروندی به وضوح گویای همه 
چیز اســت اما عزمی در مجموعه های متولی 
برای برخورد با این دغدغه شــهروندان وجود 
نــدارد. در این راســتا در ادامه پیگیری های 
خبرنگار مهر یکی از اعضای شــورای شــهر 
کرمانشــاه نیز در گفتگو بــا وی در خصوص 
نحوه فعالیت نانوایی سیار در شهرک مسکن، 
اظهار کرد: این نانوایی بدون دریافت مجوز از 
شورای شهر در سال های اخیر احداث شده که 
قاعدتاً هرگونه فعالیت بدون مجوز تخلف است.

مرکزی - خبرنگار »آرمان امروز«: معاون سیاسی، 
امنیتی و اجتماعی استانداری مرکزی، هویت را حلقه 
مفقوده در این استان دانســت و گفت: شناخت این 
مهم رکن اساســی و عامل مهمی در جهت استقال 
فکــری و تقویــت امنیت اجتماعی اســت که باید با 
بهره گیــری از ظرفیت جامعه نخبگان و کنشــگران 

اجتماعی، پایه های آن را تحکیم کرد. 
»بهنــام نظری« در نشســت خبری جشــنواره ملی 
فرهنگی، هنری هویت با محوریت استان مرکزی در 

اراک، افزود: بحث
هویت مقوله فرابخشــی و مهمی اســت که برای هر 
مجموعه و فرد به صورت عموم و خاص در عرصه های 

مختلف تعریف می شود.
وی تاکیــد کرد: با توحــه به اینکه اســتان مرکزی 
دارای قدمــت و تاریخ پرافتخار اســت و یک چهارم 
فرهیختگان کشــور در آن پــرورش یافته و به عنوان 

یک نماد جهانی مورد توجه است، اما تاکنون 
نتوانســته هویت مشــخصی را به صورت کلی برای 

استان تعریف کند.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری مرکزی 
ادامــه داد: هر کدام از اســتان ها دارای شــاخصه ای 
هستند اما در اســتان مرکزی این مهم مغفول مانده 
که می توان بــا برگزاری جشــنواره های مختلف و با 
بهره گیــری از ظرفیــت افراد صاحب نظــر، گام های 
موثری در راستای ترسیم هویتی مشخص و نظام مند 

در استان برداشت. 
نظــری اظهار کرد: انتظار اســت در قالــب برگزاری 
جشــنواره ها، به واســطه یک اقدام جهادی، مجموع 
برآیند نظرات و پیشنهادات و اندیشه ها را جمع بندی 
و رویکرد مناسبی برای راهبری هویتی استان ترسیم 

کرد.
وی خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه اکنون قشــر 
جــوان و نوجوان جامعه، در جنگ ترکیبی دشــمن 
مــورد حمات ناجوانمردانه قــرار گرفته اند از این رو 
می طلبد، دفتر امور اجتماعی و فرهنگی اســتانداری 
مرکزی بــا بهره گیری از ظرفیت هیات اندیشــه ورز 
اســتان، نسبت به هویت بخشی و استحکام این مهم، 

میان جامعه هدف اقدامات لازم را انجام دهد.
سرپرســت دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
مرکزی نیز در این نشســت گفت: اکنون سرگردانی 
هویتی در جامعه به ویژه میان نســل جوان و نوجوان 
مشــهود اســت که منجر به ناهنجاری و آسیب های 
اجتماعی متعددی شــده و عواقب آن نیز در جامعه 

ملموس و در استان مرکزی برجسته تر است.
»محمد امین باقری« افزود: هیات اندیشــه ورز هویت 
استان مرکزی در استان تشکیل و این مهم به عنوان 
ســرفصل برنامه هــای این هیات در ۶۰ نشســت در 

یکسال مورد بررسی علمی قرار گرفت.
وی تاکید کرد: مجموعــه موضوعاتی که در این هیات 
مطرح شــد، گواه آن است که دانش و داده های مرتبط 
با هویت در اســتان کمتر مورد توجه قرار گرفته، از این 

رو برگزاری همایش هویت و پیشرفت با محوریت استان 
مرکزی در اولویت اقدامات هیات اندیشه ورز قرار گرفت.

سرپرســت دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
مرکزی اظهار کرد: تاکنون ۵۰ عنوان مقاله به دبیرخانه 
همایش ارســال شــده که عمده آن از دانشگاه ها و 
حوزه های علمیه است و از مجموع مقالات، ۲۹ مقاله 
از اســتان و خارج اســتان پذیرفته شده است. باقری 
گفت: در این راســتا نیاز اســت، نظام مسایل هویتی 
و اســتان و راهکارهای آن را احصا کرد که عمده این 
مباحث، ناظر بــر حکمرانی هویت و هویت حکمرانی 
است. وی، از برگزاری یک جشنواره فرهنگی و هنری 
همزمــان با همایش هویتی اســتان مرکزی خبر داد 
و افزود: در قالب این جشــنواره، بخش های پوستر و 
فیلم کوتاه این همایش توســط دانشکده فرهنگیان، 
بخش عکس و خوشنویسی با محوریت حوزه هنری و 
قصه گویی با محوریت کانون پرورش فکری کودکان و 

نوجوانان برگزار می شود.
سرپرست دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری مرکزی 
گفت: انتشار فراخوان آثار برای شرکت در این جشنواره از 

دهم خردادماه آغاز می شود و مهلت ارسال آثار ابتدای تیرماه 
و آیین اختتامیه نیز در نوزدهم تیرماه برگزار می شود که 
این مهم باید مدنظر ویژه قرار گیرد که دستگاه های اجرایی 
زیادی از جمله سازمان انرژی اتمی در برگزاری این جشنواره 

مشارکت دارند.
دبیر اجرایی همایش هویت در استان مرکزی نیز در 
ادامه این نشســت گفت: هیات اندیشه ورز هویت در 
یک ســال گذشته هیچ حق الزحمه ای دریافت نکرده 
و تاکنــون در خصوص این همایش و جشــنواره، از 
محل منابع دولتی اعتباری پیش بینی نشــده است و 
در تاش است این جشنواره با کمترین هزینه برگزار 
شود. »عبدالرضا حاج علی بیگی« تاکید کرد:  چنانچه 
مباحث هویتی استان، برای نوجوانان و جوانان تبیین 
شود، شاهد کاهش بســیاری از آسیب های اجتماعی 
هســتیم.  وی خاطرنشان کرد: جشــنواره فرهنگی 
هویت باید تبدیل به جریان اجتماعی شــود و در این 

راستا نقش رسانه ها برجسته است.
در این نشست پوستر جشنواره ملی فرهنگی و هنری 

هویت استان مرکزی رونمایی شد.

وی از برگزاری یک جشــنواره فرهنگی و هنری 
همزمان با همایش هویتی اســتان مرکزی خبر 
داد و افزود: در قالب این جشــنواره، بخش های 
پوستر و فیلم کوتاه این همایش توسط دانشکده 
فرهنگیان، بخش عکس و خوشنویسی با محوریت 
حوزه هنری و قصه گویی با محوریت کانون پرورش 

فکری کودکان و نوجوانان برگزار می شود

معاون استاندار مرکزی: 

شناخت هویت عامل مهمی برای تقویت امنیت اجتماعی است

زمین خواری در مقابل چشم شهرداریتولید ذغال به قیمت نابودی سرمایه ملی

رتبه اول اردبیل در انسداد 
چاه های غیرمجاز

اردبیل - خبرنگار »آرمان امروز«: مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای اردبیــل در خصوص 
چاه هــای غیرمجاز خبــر داد و گفت: رتبه دوم 
کشور را در برخورد و پرکردن این چاه ها داریم. 
علی حیدری، رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای اردبیل ۹ خرداد در جمع 
خبرنگاران با اشاره به وجود چاه های غیرمجاز آب 
در اســتان از کسب رتبه دوم توسط شرکت آب 
منطقــه ای اردبیل در برخورد قانونی و پرکردن 

چاه های غیرمجاز خبر داد.
وی ادامــه داد: اردبیل ۳۰ الــی ۴۰ درصد با 
کاهش منابع آب شــرب نســبت به سالهای 
قبل مواجه اســت و در سد یامچی نسبت به 
سال گذشــته ۱۳ میلیون متر مکعب کاهش 
آب داریم. حیدری بــا تأکید بر اینکه مراقب 
اســتانداردهای لازم آب شرب در سد یامچی 
می باشیم، گفت: مصرف آب شرب سد یامچی 
یک هزار و ۴۰۰ لیتر در ثانیه است که در پیک 
مصرف به دو هزار و ۴۰۰ لیتر بر ثانیه می رسد 

و جوابگوی نیاز مصرفی نمی باشد.
مدیرعامل شــرکت آب منطقــه ای اردبیل 
افزود: اردبیل دیگر ســرزمین چشمه های 
جوشــان نیست و در ســال های اخیر افت 
چشمگیر ســطح آبهای زیرزمینی را شاهد 
می باشــیم. حیدری با اذعان بــر اینکه در 
شــمال اســتان اجازه کشــت دوم را نمی 
دهیم. گفت: پمپ هــای غیرمجاز را پلمب 
کرده ایم. این مقام مسئول حوزه آب استان 
اظهار کرد: برای مدیریت آب در اســتان با 
سازمان جهاد کشاورزی استان تفاهم نامه ای 
را منعقــد کرده  و همچنین قرارگاه مدیریت 
آب شرب با همکاری شرکت آب و فاضاب 

استان را تشکیل داده ایم. 
حیدری گفت: علی رغم کاهش بارش ها در 
سال گذشته کشت پاییزی افزایش داشت و 
با همکاری جهاد کشاورزی بهره وری آب را 
در بخش کشاورزی استان افزایش داده ایم. 

رئیس هیأت مدیره شــرکت آب منطقه ای 
اردبیل از برگزاری جلســات با ائمه جمعه و 
مردم در راســتای کاهش مصرف و مدیریت 
بهینــه آب خبر داد و بیان کرد: در دشــت 
اردبیل برای تأمین آب شرب شهروندان آب 

کشاورزان را قطع کردیم.

حرف حسابحرف حساب

چارسوقچارسوق

لبنیات در سمنان گران شد
سمنان- خبرنگار »آرمان امروز«: افزایش 
میانگین ۳۰ درصدی قیمت اقام پروتئینی 
و به خصوص لبنیات در استان سمنان سبب 
نارضایتی مردمی شده که از گرانی ها و افزایش 
قیمت کافه شده اند. مردم می گویند قرار بود 
قیمت چهار قلم کالا گران شود و واقعاً قیمت 
چهار کالا گران شد خوراک، پوشاک، مسکن، 
خودرو و این یعنی همه زندگی مردم اســتان 

سمنان مانند دیگر نقاط کشورمان تحت تأثیر گرانی ها قرار گرفته است. نیمه خردادماه ۱۴۰۰ بود 
زمزمه های تغییر قیمت شیر از چهار هزار و ۵۰۰ تومان به شش هزار و ۵۰۰ تومان مطرح شد موضوعی 
که مردم را بسیار نگران کرده بود چرا که عقیده داشتند با افزایش قیمت شیر محصولات لبنی جهش 
پیدا خواهند کرد. دولت سیزدهم اما دست به جراحی اقتصادی زد تا بتواند تأثیرات چند نرخی ارز را 
کاهش داده و بازار را ثبات ببخشد اما حالا قیمت شیر در مغازه ها ۱۷ هزار تومان و قیمت شیر خام ۱۵ 
هزار تومان است آن هم در مدت دو سال! یعنی شیر چهار هزار و ۵۰۰ تومانی حالا ۱۵ هزار تومان است 
بیش از سه برابر؛ مردم اما می گویند در بازه زمانی خرداد ۱۴۰۰ تا خرداد ۱۴۰۲ حقوق هایشان حتی 

نیم برابر هم بالا نرفته است و این سبب ناترازی شدید اقتصادی در سبد خانوار شده است.

جذب نیرو معطل آزمون استخدامی نمی ماند
کرج - خبرنگار »آرمان امروز«: رئیس 
ســازمان امور اداری و استخدامی گفت: 
دســتگاه ها برای جذب نیرو با داشــتن 
شــرایط لازم معطل آزمون اســتخدامی 
نخواهنــد مانــد.  میثــم لطیفــی صبح 
سه شــنبه در حاشــیه بازدیــد از مزرعه 
تحقیقاتی مؤسســه تحقیقــات و اصاح 
بذر اظهار کرد: با برنامه ریزی های صورت 

گرفته در تاش هســتیم تا جذب نیرو معطل آزمون اســتخدامی که آن هم یک بار در 
ســال برگزار می شود نماند و دستگاه ها بر اســاس ظرفیت و بودجه، نیروی انسانی مورد 

نیاز خود را جذب کنند.
وی بیان کرد: دســتگاه ها برای جذب نیرو با داشتن شــرایط لازم معطل آزمون استخدامی 

نمی مانند.
رئیس سازمان امور اداری و استخدامی تصریح کرد: کارگروه مشترک بهره وری حوزه کشاورزی، 
آب کشاورزی، بذر و کاشت، داشت و برداشت با همکاری وزارت جهاد کشاورزی در دستور کار 

قرار می گیرد.

8 عضوشورای شهر پیرانشهر بازداشت شدند
»آرمان  خبرنــگار  غربی-  آذربایجان 
امروز«: حجت الاســام و المســلمین سید 
حسین حسینی در گفت وگوی اختصاصی با 
خبرنگار تسنیم در مریوان از بازداشت مدیران 
شــهرداری مریوان خبر داد. حســینی اتهام 
این افراد را ارتشــاء و تحصیل مال نامشروع، 
اختاس، پولشــویی، تصرف در اموال دولتی 
و جعل اعام کرد و گفت: با تاش ســربازان 

گمنام امام زمان)عج( در اداره کل اطاعات استان کردستان و دستورات مقامات قضایی دادسرای 
عمومی و انقاب مریوان و تشکیل پرونده قضایی، مسئولان شهرداری شهرستان مریوان صبح امروز 
بازداشت شدند.  وی افزود: طبق تحقیقات صورت گرفته تاکنون، این افراد مبلغ ۴۰ میلیارد رشوه را 
از اشخاصی که دارای ساخت و ساز غیرمجاز و بدون پروانه در سطح شهر و یا تغییرکاربری غیرمجاز 
در حریم شهر بودند دریافت کرده اند. رئیس کل دادگستری استان کردستان گفت: همچنین در 
پرونده های تخلفات ساخت و ساز مربوط به کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری، به صورت مستقیم و 
یا با واسطه در قالب پول نقد دریافت می کردند. حسینی تصریح کرد: این پرونده در مرحله تکمیل 

تحقیقات است و با شناسایی افراد و متهمین مرتبط، نتایج به اطاع مردم خواهد رسید.

چشم اندازچشم انداز
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سرویس بین الملل-سهیل احساندوست از کابل: 
کمال قلیچدار اوغلو بعد از شکست در انتخابات ریاست 
جمهوری در مقر حزب جمهوری خلق گفت: »از شما 
درخواســت دارم به مبــارزه برای دموکراســی ادامه 
دهید،همه امکانات دولتی به نفع یک حزب سیاســی 
بسیج شده بود،از رای دهندگانی که در برابر این فشار 
های غیر قانونی مقاومت کردند تشکر میکنم،ما اینجا 
هســتیم و به راه مان ادامه میدهیم.« نتیجه انتخابات 
ترکیه فقط شکست قلیچدار اوغلو نبود بلکه شکست 
دموکراسی بود ، فهم دموکراسی در جامعه که انحصار 
قدرت در بیش از دو دهه در دســتان یک فرد باشد ، 

برای جهان امروز مشکل است .
امروز دموکراسی ترکی به اندازه قهوه ترکی تلخ شده 
اســت. طعم تلخ مشابه دموکراســی ترکی با ماهیت 
دیکتاتوری اما با رنگ و لعاب مردم سالارانه و امیدهای 
پنجــاه درصد جامعه ای که خواســتار تغییر و تحول 

بودند به یاس و ناامیدی تبدیل شد.
بر همین اســاس مافیای اردوغانی توانست برای دهه 
ســوم هم حاکمیتش را بر ترکیه ادامه دهد. بیش از 
نیمی از مــردم ترکیه با همه راه هــای رفته و نرفته 
در عرصه دموکراســی ثابت ساختند که بازیچه دست 
مردی شــده اند که با همه وعده های شــیرین ، تلخ 

کامی های زیادی را برایشان به ارمغان آورده است.
 زلزله چنــد ماه قبل ترکیه با همــه ویرانی و تلفات 
انســانی آن که نتیجه فساد گســترده دولتی بود اگر 
کــه در هرجایی دیگری از جهــان دموکراتیک اتفاق 
افتاده بود قطعا یکی از پیامد های آن سقوط دولت و 
محاکمه آن بود اما در ترکیه جالب ترین بخش قضیه 
این اســت که بیشــترین رای را اردوغان در دور اول 

انتخابات از همین مناطق بدست آورده بود. 
   اردوغــان در همین رابطه گفــت: »امیدوارم لایق 
اعتمادتان باشــیم.« اردوغان با هوادارانش در منطقه 
اوسکودار استانبول دیدار کرد. او خطاب به مردمی که 
در مقابل منزلش تجمع کرده و شــعار میدادند گفت: 
»امروز روز دموکراسی است. امیدوارم لایق اعتمادتان 

باشیم،پیمان ما تا روز مرگ ادامه خواهد داشت.«
در این میان باید توجه داشت که اردوغان همزمان هم 
میراث دار آتاتورک اســت و او را می ســتاید و هم به 
امپراطوری عثمانی افتخار می کند و هم داعیه رهبری 
جهان اسلام را دارد و در کنار آن دغدغه درصد مالیات 
مشــروبات الکلی را هم دارد از دموکراســی به مثابه 
دستمال کاغذی اســتفاده میکند و سرنخ برزگترین 

مافیای ترکیه به کاخ ریاست جمهوری وصل است .
 خیلی ها باور دارند که انتخابات حال و حاضر جامعه 
ترکیه را دوقطبی کرده اســت اما اگر در خیابان های 
استانبول قدم زده باشــید حس خواهید کرد که این 
جامعه سالهاســت که حرکت به سوی دوقطبی شدن 
را شروع کرده است. نگرش اردوغان به مردم سالاری 
ورای آنچــه که در دنیای معاصر وجــود دارد تفاوت 
صدوهشــتاد درجه ای دارد. سوالی که ذهن خیلی ها 
را به خود مشــغول داشته اینست که اگر اردوغان در 
ایــن انتخابات رای نمی آورد، آیا حاضر بود به صورت 

مسالمت آمیز کرسی قدرت را ترک کند ؟
  نگاه اردوغان به مردم و مردم ســالاری صرفا وسیله 
ای است برای رسیدن به قدرت و ماندگاری در قدرت 
، بحث های آکادمیک در عرصه دموکراسی از زوایای 

نهادنیه ساختن حکومت مردم بر مردم هیچ راهی در 
ذهنیت وی ندارد و اتاق فکر تک نفره اردوغان ظرفیت 

پذیرش جامعه چند صدایی را ندارد.
اســتفاده حداکثــری از امکانات دولتــی در مبارزات 
انتخاباتــی، مبارزه منصفانه ای نبــود. مردم ترکیه با 
همه ادعاهایی که در مورد پیشرفت و توسعه دارند، در 
این انتخابات نشان دادند که هنوز هم کشورشان یک 

کشور جهان سومی بیش نیست.
جذابیت های فریب و دروغ هنوز در این جامعه رونق 
دارد و در این انتخابــات  ضعف حافظه کوتاه مدت و 
بلند مدت مردم ترکیه آشکار شد. وعده احیای ساختار 
های ورشکسته اقتصاد ترکیه ، چیزی که خود اردوغان 
مسبب آن بوده ، حداقل برای خیلی های که از بیرون 
به قضایای انتخاباتی ترکیه نگاه می کردند، قابل درک 
و فهم نبوده و اینکه برای مردم ترکیه یا حداقل پنجاه 
درصدی که به او رای دادند چگونه قابل پذیرش و باور 
بوده ؟ سوالیست که به عقیده بسیاری از تحلیل گران 
پاســخ منطقی نمی توان برای آن ارائه کرد. از سوی 
دیگر  بازی چندگانه اردوغان در بحران اکراین به مثابه 
شریک دزد و رفیق قافله است و این گونه بازی کردن، 
از کسی که ادعای مسلمان معتقد بودن را دارد و برای 
فرافکنی و جلب توجه افکار عمومی کلیسا را به مسجد 
تبدیل میکند، چطور می تواند از چشم افکار عمومی 

مردم ترکیه پنهان بماند ؟ سوالیست که مردم ترکیه 
خصوصا کسانی که به او رای داده اند باید پاسخ دهد.

جالب ترین برداشــت را ترکها از دموکراســی دارند و 
در این میان دکترین دموکراســی از نوع اردوغانی در 
جهان دموکراتیک به عنوان رشــته جدیدی در علوم 
سیاسی در دانشگاههای معتبر دنیا باید تدریس شود.

نوع دموکراســی ابــزاری برای توســعه دیکتاتوری و 
اصلاح ســاختارهای قانونی بــرای ادامه حکومت غیر 
قانونی و مشروعیت طلبی سیاسی برای دوام حکومت 
در ســاختارهای قانونی که هر روزه با دســتاویزهای 
دگرگون می شــوند و فرضیات خوشــبینانه از اینکه 
جامعه با این رویه ســلطه جویانه فردی که به سوی 
خودکامگی پیش میرود ، ســودای دموکراتیک بودن 
را دارد و حداقل نیمی از جامعه برای آن سرودســت 
می شکنند و مسرور از اینکه توانسته اند اراده مردم بر 

مردم را ثابت کنند .
اردوغــان همانطوری که اقتصــاد ترکیه را به فلاکت 
کشاند دموکراســی را هم به سخره گرفته و حکومت 
به هر قیمتی نتیجه دمکراسی مسخره از نوع ترکی آن 
اســت. اینکه در یک جامعه دموکراتیک با دستکاری 
قانون شــما به نوعی احیا کننده حکومت دیکتاتوری 
باشید ، و در بازار سیاســت ادای مردم سالاری را در 
آوریــد از خصیصه های یک جامعه به غایت توســعه 
نیافته و جهانی سومی هست که ادعای توسعه یافتگی 

دارد. 
دموکراسی ترکی بیشتر شــبیه به دموکراسی از نوع 
روسی آن اســت و دقیق الگوی رفتاری پوتین را می 

توان در وجود اردوغان مشاهده کرد. 
تفاوت دموکراسی و دیکتاتوری را در ترکیه نمی توان 
حــس کرد ، چــه آن که اردوغان با پیــروزی در این 
انتخابات وارد دهه ســوم حکومت خود شــده و این 
هم در نوع خود اســتثنایی است. تمام خرج انتخاباتی 
اردوغان از جیب ملت ترکیه بوده و اگر قلیچدار اوغلو 
سیاست مدار نکته سنجی بود باید از گرودنه انتخابات 
کنار میکشید و اینگونه می توانست به مردم ترکیه و 
جهان بفهماند که دموکراسی در ترکیه معنایی ندارد 
و همه این ها نوعی بازی سیاســی است که اردوغان 
می خواهد به حکومتش مشروعیت دموکراتیک بدهد .

 این را همه می دانند که اردوغان هرگز راضی نخواهد 
شد که از اریکه قدرت کنار برود . پیوند مافیا و اردوغان 
جامعه ترکیه را مانند تار عنکبوت در هم تنیده است و 

این پیوند تنها با مرگ اردوغان پاره خواهد شد.

آرمــان امروز: مســئولان دولــت باکو 
همواره تکذیب کرده انــد ولی رفته رفته 
دیگر چیزی برای پنهــان کاری در مورد 
نقشــه شــوم الهام باقی نمی ماند. دولتی 
که تــلاش می کند خــود را از هر راهی 
که شــده بــه دنیا معرفی کنــد، حتی با 
خودکشــی! انتهای اردیبهشت ماه »الهام 
علــي اف«، رییس دولت باکــو در فیلمي 
که از او منتشر شــده حضور اسرائیل در 
مرز ایــران را انکار کرد  و با تمســخر به 
این موضوع پرداخت. این در حالي اســت 
کــه در ادامه همین فلیم یــک خبرنگار 
صهیونیست از حضور دوربین هاي حساس 
و ســامانه هاي اسرائیلي در مرز باکو و نیز 
خلبانان صهیونیســت با جنگنده اف 35 
در همیــن منطقه خبر داد. در همین روز 
رسانه های عبری زبان خبر از حضور یکی 
از وزرای رژیم صهیونیســتي در مرز ایران 
و آذربایجان را منتشر کرده اند ولی آنها باز 
هم تکذیب کردند. در ادامه این تکذیب ها 
»فریــز رزاییــف«، معاون وزیــر خارجه 
باکــو در مصاحبــه با روزنامه اســرائیلی 
»معاریــو« ادامه داد باکــو از دخالت در 
نزاع دیگر کشــورها خودداری می کند. او 
تاکیــد کرد به اســرائیل اجازه نمی دهیم 
از خاک ما برای حمله به ایران اســتفاده 
کند. جمهــوری اذربایجان از بی طرفی و 
خودداری از دخالت در نزاع دیگر کشورها 

محفاظت می کند. 
ما تلاش می کنیم با ایران براساس احترام 
متبادل، روابط داشته باشیم. سرنوشت ما 
زندگی در کنار یکدیگر است. فرای اینکه 
این ادعا تا کی باقی می ماند روز گذشــته 
رییس اســرائیل  که برای ســفر 2 روزه 
رســمی در جمهــوری آذربایجان حضور 
دارد، این کشــور را »شــریک راهبردی« 
رژیم صهیونیســتی خوانده اســت. حالا 
باید از الهام بپرسیم حالا چه حرفی برای 
گفتن دارد. کارشناسان امنیتی همواره از 
حضــور نیروهای تل آویو در مرز شــمالی 

ایران ابراز نگرانی کردند.
الهام دلگرم به تمجید توییتری

هرتــزوگ بعد از اســتقبال الهام علی اف 
رئیس از وی، در پیام توئیتری به زبان های 
عبری، انگلیسی و آذری به تمجید از الهام 
پرداخــت. این مســئول دولت اســرائیل 
ادامه داد: »من از دوســتم الهام علی اف 
رئیس جمهور آذربایجان که دوست واقعی 
اســرائیل است، به خاطر استقبال گرم در 
کاخش تشکر می کنم. این مقام ارشد رژیم 
اشغالگر قدس در ادامه پیام توئیتری خود 

نوشت: »اسرائیل )جمهوری( آذربایجان را 
به عنوان یک شــریک راهبردی ارزشمند 
و لنگــر ثبــات منطقه می داند. اســحاق 
هرتزوگ در ادامه مدعی شد: »روابط بین 
ملت های ما الگوی سایر کشورهایی است 
که راه صلح و همکاری را انتخاب می کنند 
و نمونه ای از روابط دوســتانه مسلمانان و 
یهودیان اســت. تعریــف و تمجید رئیس 
رژیــم صهیونیســتی از الهــام علی اف و 
روابط این رژیم با جمهوری آذربایجان در 
شــرایطی مطرح شده که او پیش از ترک 
فلسطین اشغالی ابراز امیدواری کرده بود 
کــه روابط خوب تل آویــو و باکو بیش از 

پیش تقویت شود.
روابــط جمهــوری آذربایجــان و رژیــم 
صهیونیستی به دنبال دایر شدن سفارت 
باکو در فلسطین اشغالی، گرم تر و علنی تر 

از قبل شــده اســت؛ روابطی کــه بنا بر 
گزارش رســانه های رژیم صهیونیســتی 
سابقه ای چندین دهه ها دارد بنا بر گزارش 
»جروزالم  صهیونیســتی  روزنامــه  اخیر 
پســت«، این رژیم ســال ۱۹۹3 در باکو 
ســفارت دایر کرده و روابــط دو طرف به 
ویژه در حوزه دفاعی بهبود یافته اســت. 
طبق یافته تحقیقاتی »موسسه تحقیقات 
صلــح بین المللی اســتکهلم«، ۶۹ درصد 
از خرید تســلیحاتی جمهوری آذربایجان 
در ســال های 2۰۱۶ تــا 2۰2۰ از رژیم 
صهیونیستی بوده و حدود ۴۰ درصد نفت 
وارداتی رژیم صهیونیســتی، از جمهوری 

آذربایجان تامین می شود.
احداث دهکده هوشمند

درهمین رابطه پیشتر و در اردیبهشت ماه 
»عودد فورر«، وزیر کشاورزي که در سفري 
رسمي به جمهوري آذربایجان سفر کرده 
اســت، پس از دیدار روز گذشــته با الهام 
علي اف رئیس جمهور آذربایجان، امروز از 
پروژه منحصر به فرد »دهکده هوشمند« 
که تنها در 7 کیلومتري مرز ایران تأسیس 
شده است بازدید و به بررسي فناوري هاي 
اســرائیلي که در توسعه این پروژه به کار 

رفته است، پرداخت. 
این دهکده هوشمند در منطقه اي به نام 
زنگلان آذربایجان قرار دارد که تنها حدود 
۱2۰ کیلومتر با شــهر تبریز ایران فاصله 
دارد. او بلندپایه ترین مقام اسرائیلي است 
که تاکنون تا این حد به مرز ایران نزدیک 

شده است. 

با توجه به روابط نزدیک و استراتژیک بین 
آذربایجان و اسرائیل، رئیس جمهور علي 
اف تصمیم گرفت که اسرائیل به طور کلي 
شریک اصلي دولت آذربایجان در توسعه 
کشــاورزي در آذربایجان و به طور خاص 

در منطقه کوهستاني قره باغ باشد.
رژیم باکو تلاش دارد، وابستگی خود 

را به صهیونیست ها افزایش دهد
»احســان موحدیان«، تحلیلگر مســایل 
منطقــه در گفت وگو با ایســنا در  مورد 
اظهــارات و اقدامــات ضد ایرانــی الهام 
علــی اف در روزهــای اخیــر از جملــه 
سخنانش در جمع خبرنگاران در حاشیه 
اجــلاس امنیتــی مونیخ علیــه تهران و 
ادعاهایی که او در مورد نقش داشتن یک 
ســازمان  ایرانی در حمله صورت گرفته 
به ســفارت این کشــور در تهران  مطرح 
کرده اســت، گفت:  در ابتدا باید واکاوی 
کنیــم که حضور رئیــس جمهور باکو در 
اجــلاس کنفرانس امنیتــی مونیخ با چه 
اهداف و رویکردی انجام شده است ، وقتی 
مجموعه ملاقات هــای  وی ، صحبت ها و 
موضع گیــری های رئیــس جمهور باکو 
را مرور می کنیم، می بینیم یک دســتور 
کار ضد ایرانی و ضــد ارمنی را با هدایت 
رژیم صهیونیســتی دنبال می کرده است 
و یک پروژه بزرگی که اســرائیل بر عهده 
رئیس جمهــور باکو گذاشــته بــود را در 
کنفرانــس امنیتی مونیــخ پیگیری کرده 

است.
وی با بیان این که  اجزای این پروژه ضد 

ایرانی، ضد ارمنی بســیار گسترده است، 
گفت : یک دستور کاری که وی پیگیری 
می کند تــلاش بــرای دور زدن ایران و 
حذف ایــران از کریدورهــای انتقال کالا 
و انرژی اســت، چنانچــه علی اف در یک 
میزگــردی  در ارتباط با امنیت انرژی در 
کنفرانس مونیخ شــرکت و در آنجا تلاش 
کرد جایگاه باکو را به عنوان تأمین کننده 
گاز اروپــا که می تواند با این کار به حفظ 

امنیت اروپا کمک کند ، تثبیت کند.
موحدیان با بیان این که این  نقشی است 
که آمریکا و رژیم صهیونیســتی دوســت 
دارند باکو ایفا کند تا از یک طرف امنیت 
انرژی صهیونیســت ها تأمین شود و هم 
کشــورهای اروپایی بتوانند با کمک باکو 
به گاز دسترسی داشته باشند و وابستگی 
شان را به گاز روسیه کاهش دهند، ادامه 
داد : البته باکو  آنقدر گاز ندارد که بخواهد 
این کار را انجام دهد و با همکاری ترکیه 
که می خواهــد هاب گاز منطقه شــود، 
قصد دارد از ظرفیت گاز ترکمنستان هم 

استفاده کند. 
بنابراین تلاش برای کنار گذاشــتن ایران 
از کریدورهــای انتقال انرژی و کالا که در 
این راستا می خواهند جنوب ارمنستان را 
هم اشغال کنند، یکی از اهداف ضد ایرانی 
علی اف در جریان برگزاری این کنفرانس 

بود .
 موحدیان همچنین به دیدارهای علی اف 
با مقامات اسراییل در حاشیه این اجلاس 
اشاره کرد  و گفت : تعدد دیدارهای علی 
اف با مقامات وابسته به رژیم صهیونیستی 
در ایــن کنفرانس امنیتی جالب اســت. 
رییــس جمهور آذربایجــان  با وزیر دفاع 
صهیونیســت ها دیدار کرد و به نظر می 
رســد با توجه به تحولات اخیر در ترکیه 
از جملــه وقــوع زلزله در این کشــور و 
مشکلات و گرفتاری هایی که اردوغان در 
پی این تحولات با آن روبرو شــده است ، 
رژیــم باکو تــلاش دارد وابســتگی خود 
را به صهیونیســت هــا افزایش دهد و در 
واقع بــر وجود یک حامی به اســم رژیم 
صهیونیستی تأکید کند که در برابر ایران 
می تواند از باکــو حفاظت کند،چنان که  
در دیــدار علی اف با وزیر دفاع اســرائیل 
بر توســعه همکاری هــای دفاعی، فنی و 
نظامــی  بین دو طرف و بر اهمیت برپایی 
ســفارت باکو در اسرائیل که باعث توسعه 
روابط  بین آذربایجان و اسراییل می شود، 
تاکید شــد و این حامل پیام روشنی برای 

ایران است.

مسئولان دولت باکو همواره تکذیب 
کرده اند ولی رفته رفته دیگر چیزی 
برای پنهان کاری در مورد نقشه 
شوم الهام باقی نمی ماند. دولتی که 
تلاش می کند خود را از هر راهی 
که شده به دنیا معرفی کند، حتی با 
خودکشی! انتهای اردیبهشت ماه 
»الهام علي اف«، رییس دولت باکو 
در فیلمي که از او منتشر شده حضور 
اسرائیل در مرز ایران را انکار کرد  و 
با تمسخر به این موضوع پرداخت.

نگاه اردوغان به مردم و مردم سالاری صرفا 
وسیله ای است برای رسیدن به قدرت و 
ماندگاری در قدرت ، بحث های آکادمیک در 
عرصه دموکراسی از زوایای نهادنیه ساختن 
حکومت مردم بر مردم هیچ راهی در ذهنیت 
اردوغان  نفره  تاق فکر تک  ا و  ندارد  وی 
ظرفیت پذیرش جامعه چند صدایی را ندارد.

علی اف؛ حالا چی!؟

مشروعیت دیکتاتوری با دموکراسی

 بررسی جایگاه زنان
 در حکمرانی کشور

روز گذشته نخستین دوره آموزشی زنان و حکمرانی 
از سوی کمیسیون ملی یونسکو ایران و با همکاری 
چند ارگان و نهاد دیگر از جمله معاونت امور زنان و 
خانواده ریاست جمهوری و در  محل مجلس شورای 
اسلامی برگزار شد. مراسمی که با سخنرانی چهره 
های مختلف علمی و سیاســی در خصوص جایگاه 
زنان در حکمرانی ایران و بررسی چالش های پیش 
روی زنــان در جامعه و رســیدن به حکمرانی قوی 
همراه بود. معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، 
به عنوان یکی از این سخنران ها در مراسم افتتاحیه 
این دوره گفت: در برنامه هفتم، بندهای خوبی برای 
ارتقای زنان، رفع موانع شکوفایی زنان، ارتقای وضعیت 
خانواده، حمایت از زنان با توجه به شــرایط مختلف 
کاری و شغلی و مسئولیت های چند گانه ای که برای 
خانــواده، فرزند پروری و فرزنــدآوری دارند، دیده و 
به بهره وری زنان توجه شــده است که امیدواریم به 
تصویب برسد. انسیه خزعلی با اشاره به اهمیت توجه 
به زنان نخبه و تحصیل کرده و اعطای جایگاه ویژه 
به آنها، ادامه داد: زنان در بحث آموزش، کارآفرینی، 
پژوهش و سلامت پیشرو هستند. امید به زندگی در 
میان زنان به 7۸ سال رسیده که چند سال بیش تر 
از مردان ارتقاء یافته است. این امر نشان از حکمرانی 
دارد که جایگاه خاص برای زنان قائل اســت و نشان 
دهنده این است که بیمه، بهداشت، وضعیت آموزش 
در حد خوبی اســت که ما در جایگاه بالای توسعه 
انسانی در جهان ایستاده ایم. معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهوری با اشاره به لزوم ایجاد نظام واره شغلی 
زنــان و توجه به تمام ابعاد مســیولیت های خانه و 
خارج از خانه زنان، گفت: باید در نظام واره شــغلی 
که برای زنان می بینیم تجدید نظر داشته باشیم. باید 
ویژگی های زنان را ببینیم و مسئولیت چندگانه زنان 
را در شغل هایشان لحاظ کنیم. باید به مسئولیت هایی 
که به زنان سپرده شود و گاهی از زنان دریغ می شود 
توجه کرد. رهبری در دیدار اخیر با زنان 2 بار تایید 
کردند که باید بــرای دخالت دادن زنان در تصمیم 
گیری کلان چاره اندیشی شود تا کشور از مدیریت 

زنان بهره مند شود.
در صددیم ایران قطب کرسی زنان شود

وی افزود: طبق برنامه ریزی که داریم، در صددیم ایران 
قطب کرسی زنان مطرح شود که پایه این امر می تواند 
در این دوره حکمرانی گذاشته شود، دوره های بعدی 
را با همکاری کشــورهای منطقه و همسایه برگزار 
کنیم و با نگاه رفع نقایص و الگوی سوم، الگو جدیدی 
را به  جهان ارائه دهیم که زنان را به ترقی برســاند. 
مدالهایی که زنان در ورزش طی ســال قبل کسب 
کردند مطابقت و نزدیکی با مدال های آقایان دارد و 
این در حالی است که خانم های ما شرایط ویژه ای را 

تجریه می کنند. 
طراحی اطلس سیمای زنان ایرانی

در بخش دیگر این مراســم، علی اکبر متکان دبیر 
کل کمیسیون ملی یونسکو ایران از طراحی اطلس 
سیمای زنان جمهوری اسلامی خبر داد و گفت: در 
کمیسیون ملی یونسکو ایران در صدد ایجاد اطلس 
سیمای زنان جمهوری اسلامی ایران از زمان انقلاب 
اسلامی تا کنون هستیم.  وی افزود: در طول این مدت 
با حضور جمعی از هم فکران از دستگاه های مختلف 
چند جلسه داشته ایم ضمن آنکه وزیر علوم پشتیبانی 
برای این اطلس ایجاد کردند و امیدوارم معاونت زنان 
ریاست جمهوری هم به این امر بپیوندند. وی افزود: 
فاز یک این اطلس مربوط به پیشرفت و توسعه زنان 
جمهوری اســلامی است که مسیر را در بستر زمان 

نشان دهیم. انشالله کمک کنند تا محقق شود.
وجود 1121 قاضی و ۸ شهردار زن در کشور

اما این مراســم ســخنران های دیگری هم داشت. 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی،نیز 
به عنوان یکی دیگر از ســخنرانان این جلسه گفت: 
5 درصد از اعضای هیات علمی زنان هستند. 735 
مدیر عامل شرکت های دانش بنیان و 23۰۰ نفر از 
هیات مدیران شرکت های دانش بنیان زنان هستند. 
در حال حاضر ۴۸2 کرسی مدیریت شهری در دست 
زنان است و ما ۸ شهردار زن داریم. بابک نگاهداری 
با بیان اینکه 3۱.5 درصد از عرصه فناوری اطلاعات 
توســط زنان جلو می رود، تصریح کرد: 2۰ درصد از 
مدیریت مراکز کارآفرینی با زنان است و 25.2 درصد 
از پست و مشاغل مدیریت دولتی با زنان است. ۱۶ 
زن نماینده مجلس و ۱۱2۱ قاضی زن داریم. رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی افزود: هر 
تلاشی که برای هموارسازی حضور زنان در حکمرانی 
انجام شــود به نوعی احقاق حقوق آنها محســوب 
می شود. در توسعه و تربیت انسان های توسعه یافته 
نقش آفرینی زنان بیش از مردان است. وقتی نتوانیم 
زنان را در عرصه مدیریت و حکمرانی وارد کنیم، نگاه 
زنان به سیاست گذاری و برنامه ریزی با خلاء جدی 
مواجه می شــود. مدیریت زنانه یکی از فرصت های 
تحول آفرین در گام دوم انقلاب محسوب می شود. 
نگاهداری با بیان اینکه ما گذشته پر افتخاری در حوزه 
حضور زنان در حکمرانی داریم، در عین حال متذکر 
شد: اما اگر به آینده و آرمان خود نگاه کنیم، می بینیم 
راه نپیموده زیاد داریــم. اگر 5۰ درصد جمعیت ما 
زنان هستند پس هنوز جا دارد تا 5۰ درصد حرکت 
کنیم. در عصر کنونی جنس حکومت ها و حکمرانی ها 
در حال تغییر اســت و در نظام هــای حکمرانی و 
حکومــت داری بازآرایــی رخ می دهد؛ رابطه ملت و 
حکومت دچار تحولاتی می شود و ظرفیت هایی ایجاد 
می شود که حکمرانی به ســمت قدرت های نرم و 

منعطف پیش رود.

حرف حسابحرف حساب
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چهارشنبه برای مردن دیر است! 
در ترافیک کشــنده تورم 
و بیــکاری و گرانی و دود 
و ســرب و هوای موازی، 
دربی با همه دردسرهایش 
از جــای زندگی و درد و 
درمان ســخن می گوید. 
کیســت که نداند گاهی 

دوام  حیات در گرو نود دقیقه ای است که بغض 
طرب به مستی در مخمل سبز می شکند.بقای 
سکوهایی که طنین آماده باش را برای روبرو نجوا 

می کنند. 
امروز وقتی خورشید به وسط آسمان هجرت کند 
بیست و دو ســرباز سرهای خود را مقابل توپ 
چرمی می نهند و جامه رزم می پوشــند تا در 
کوچه سار  عصر، پرندگان سرخابی، عریان  در 
آسمان آزادی پرواز  کنند. تا غم از پهنای صورت 
یک استادیوم فرتوت اما بیقرار زدوده شود و چشم 
نوازترین اپیزودها شکل بگیرد.  امروز دسته آبی که 
از دربی صدم غنیمتی نبرد و در اوج خوشباشی 
زانو زد، برای آنکه دوباره تنبیه نشود و در کوچه 
های خلوت و تاریک گیر نکند باید قشون قرمز 
را به زیر بکشد و  نقشه های غریبه رمانتیک که 
دوست ندارد پس از لیگ، اینجا نیز زمین خوردن 
را تجربه کند، را در میدان اجرایی کند تا تابوی 
ناکامی های بی پایان استقال شکسته شود و 
آن ها بیش از این برابر سینه چاکان خود خوار و 
خفیف نگردند...  صد البته آنسوتر مردی با نگاهی 
پــر از تپیدن قلب هــواداران به چکیدن رقیب 
سنتی می اندیشد تا به فاصله چند هفته، فاتح 
بی چون و چرای دربی لقب گرفته و جام را در 
بعداژطهر خردادی برای میلیون ها عشق فوتبال 
کادو کند.  امروز نبرد دو ارتش تا بن دندان مسلح 
در خطوط سه گانه می تواند شهر را بهم بریزد 
و دست های رسیده تا ابرها را پر از باران بهاری 
کنــد. خاصه آنجا که دوئل دو مهدی و پیروزی 
احتمالی یکی از آن ها با ساح فانتزی می تواند 
کاری کند که ارتش پیروز دست در دست از تمام 
خاکریزها رد شود و بر ستیغ شادکامی با سوگلی 
هــای خویش عهدی ببندد. عهد ماندن در اوج 
و ترکتــازی منزل به منزل و رخ به رخ.  تا عصر 
زمان زیادی باقی نمانده. آیا با پرواز جام به سوی 
لاجوردی ها دنیا به سوی تعادل گام بر خواهد 
داشت. آیا تسخیر کارزار به دست قرمزها تاجی 
از ســتاره را بر سر فرمانده ای به نام یحیی می 
گذارد. تا آخرین سوت قاضای وطنی در آوردگاه 
صد و یکم، جشن مهتاب را به تعویق بیندازید 
لطفا.چهارشنبه برای مردن و تحسر و تالم کمی تا 

قسمتی دیر است. 

عبدالعلی قوام درگذشت
خانه اندیشمندان علوم انسانی با اعام این خبر نوشته است: »دکتر عبدالعلی قوام استاد برجسته و ممتاز 
رشته علوم سیاسی و روابط بین الملل صبح روز سه شنبه )نهم خردادماه( آسمانی شد. دکتر قوام در طول 
چهار دهه فعالیت علمی خویش، ده ها اثر فاخر تولید و نقشی بی  نظیر و بی  بدیل در تقویت و غنای ادبیات 
رشته روابط بین الملل در ایران ایفا کرد. بدون تردید غم فقدان این استاد فرهیخته برای استادان و دانشجویان 
علم سیاست در ایران بسیار سنگین و گران خواهد بود. کتاب »اصول سیاست خارجی و سیاست 

بین الملل« نوشته عبدالعلی قوام در سال ۱۳۷۰ در مراسم کتاب سال به عنوان اثر برگزیده معرفی شد.

امید مافی

ثبت شکایت از »فسیل« در خانه سینما
مانصرالدین: چند روز پیش مطلبی را منتشر 
کردیم درباره شــکایت احتمالی فردی از پروژه 
»فسیل« که متاسفانه به حقیقت پیوست. فرد 
شاکی درخواست رسیدگی به شکایت خود خطاب 
به مرضیه برومند مدیر خانه سینما را به مسوول 
مربوطه تحویل داده است. قرار است در چند روز 
آینده این شکایت در شورای داوری خانه سینما 
مطرح و رسیدگی شود. امیدوار بودیم تهیه کننده 
این فیلم و شاکی،پیش از اینکه کار به شکایت 
بکشد،خودشان به توافقی دست پیدا کرده یا ریش 
سپید معتبر و خوشنامی را حکم قرار می دادند. 
متاسفانه گویا در ایران و به خصوص سینما،همه 
دوست دارند گره های باز شدنی را حتما با دندان 
باز کنند. هنوز نتیجه داوری مشخص نشده و نمی 
توان گفت حق با کدام طرف مناقشه است.باید 
منتظر ماند تا شورا در این باره نظر دهد. امیدواریم 
رای این شورا بر اساس عدالت صادر شده و منافع 
هردو طرف را برآورده کند تا کار به دادگاه نکشد.

کتاب

دردسر نوبل گرفتن!
»آنی ارنو« نویسنده فرانسوی و جدیدترین برنده نوبل ادبیات در گفت وگویی 
عنوان کرد که این جایزه توانایی او را برای تمرکز بر نویسندگی مختل کرده 
است. این نویسنده ۸۲ ساله در گفت وگو با »سالی رونی«، نویسنده ایرلندی 
در جشــنواره چارلستون گفت که هرگز جایزه نوبل ادبیات را نخواسته و 
این جایزه مثل یک بمب در زندگی او افتاده و مانع از تمرکز او بر نوشتن 
شده است. او ادامه داد: بنابراین بی رحمانه می گویم که جایزه ای را به دست 
آورده ام که هرگز نمی خواستم. جایزه نوبل به من رسید و مثل یک بمب 

در زندگی من افتاد. این یک اختال بزرگ بود. از زمانی که برنده شدم، نمی توانم بنویسم. عمل نوشتن 
همیشه آینده من بود و بنابراین، این که نتوانم مشتاقانه منتظر نوشتن باشم، واقعاً برای من دردناک است«. 
»آنی ارنو« که به خاطر شجاعت و تیزبینی اش در برما ساختن ریشه ها، از خودبیگانگی و محدودیت های 
جمعی حافظه های شخصی موفق به دریافت جایزه نوبل ادبیات ۲۰۲۲ شد، همچنین گفت: »آن چه مرا 
تحت تأثیر قرار می دهد خود جایزه نیست، بلکه صحبت های من با مردم است، وقتی به من می گویند که 
وقتی کار من را می خوانند، خودشان را می بینند. این احساس است که جایزه فقط متعلق به من نیست، 
بلکه متعلق به همه ماست. این برای من مهم است.« او که نگارش حدود ۲۰ کتاب را کارنامه دارد که 
مرز بین داستان و خاطرات را محو می کند، به »سلی رونی« نویسنده جوان ایرلندی گفت: »زمانی که 
نوشتن را در ۲۰ سالگی شروع کردم اعتماد به نفس نداشتم. وقتی من نویسنده جوانی مثل شما بودم، 

فکر نمی کردم نویسنده خوبی باشم… پر از تردید و سؤال بودم.«

جانان نکند هرگز، هرگز نکند جانان
شادان دل ما یکدم، یکدم دل ما شادان

هجرش چو کشد ما را، ما را چو کشد هجرش
صد جان بدهد وصلش، وصلش بدهد صد جان

دردم چو بود از پی، از پی چو بود دردم
درمان هم از او خواهم، خواهم هم از او درمان

زرین شد ازو بستان، بستان شد ازو زرین
زینسان نبود یاری، یاری نبود زینسان

آرمان امروز- رها معیری: دربی تهران دیگر 
آن حال و هوای گذشــته را ندارد و به نوعی از 
یک بزن بزن جذاب، به یک فوتبال حرفه ای و 
مجازی تبدیل شده است. روزگاری نه چندان 
دور درگیــری دو بچه محل و رفیق فاب )قلعه 
نوعی و محرمی( بازی را به جنجال کشــاند و 
بازیکنان استقال و پرسپولیس را به بازداشتگاه. 
حتی مســابقه بعدی دو تیم را پشــت زندان 
بندرعباس برگزار کردند که اگر مشکلی پیش 
آمد، مستقیم به زندان بروند!. یا آن مشت پرویز 
برومند به پایان رافت، یا کف گرگی رضا حسن 
زاده به نادر محمدخانی در وسط میدان که داور 
خارجی نمی دانست چه کار کند و هاج و واج 
به فکر رنگ کارتش بود. یا آن گل های مهدی 
هاشمی نسب به استقال و پرسپولیس که هر 
بازی اشک هواداران را در می آورد. شهرآوردی 
کــه مانند کوبیــدن بر طبل هــا و دمیدن بر 
شــیپورها از آغاز جنگی تمــام عیار و خونین 
حکایت داشت و بر پایه خون و آتش و خشونت 
که با گذشت زمان با غریو شادی و پیروزی در 
یک سمت و درد و شکست در سمت دیگر به 
پایان می رسید. مسابقه ای که به عنوان پدیده 
شاخص عصر مدرن، در واقع ترجمه ای جدید 
و متمدنانه از جنگ های گادیاتوری به حساب 
می آمــد کــه آن هم با دمیده شــدن در یک 
سوت آغاز  و بســیاری از ملت ها یا اقشار یک 
جامعه، رویاها و پیروزی هایشان را در آن جست 
و جو می کرد. بر روی ســکوها و بین هواداران 
به کری هــای زبانی و گاهی آتش بازی و حتی 
ریختن خون می انجامند. شــاید یکی از دربی 
های تاریخی پایتخت آن مسابقه شهریور سال 
5۷ بود که پرســپولیس با 6 گل خجالت تیم 

کاریکلماتور

یادداشت

خبر

کچل به سلسله موی دیگران چشم دوخته بود.
آدم گرسنه، خط سیر درستی ندارد.

راه رهایی را در راهرو های ادارهی راه گم کردم.

توئیتر

شعر

چهره روز

محمد مهدی معارفی

به وقت فوتبال       سوزن

کلوزآپ

فیلم برای گرفتن یک قاتل ، محصول ســال 
۲۰۲۳ یــک تریلــر جنایــی درجــه یک و 
میخکوب کننده است. فیلم برای گرفتن یک 
قاتل، افتتاحیه بسیار امیدوارکننده و به شدت 
گیرایی دارد. فیلم برداری خاویر خولیا،  با تمرکز 
رادیکال روی نماهای باز و لنزهای واید، نوعی 

از زیبایی شناسی شهری را به اثر 
وارد می کند که در همکاری های 
امانوئل لوبزکــی با ترنس مالیک 
شــاهد  بوده ایم. و نگاه »خارجیِ« 
حاصل از این نماها، جمعیت حاضر 
در واقعه ی محــوری را توده ای از 
موجودات کوچک تصویر می کند 
که بــه روزمرگی بی معناشــان 

مشغول اند. جشن بزرگ در جریان هم با این 
نــگاه، ردی از پوچی و بیهودگی می گیرد. اما 
برای گرفتن یک قاتل، فیلمنامه خوبی ندارد. 
در طراحی ســیر دراماتیکی که نقش آفرینی 
شــخصیت اصلــی اش در آن واجــد توجیه 
درستی شــود، عاجز می ماند و حضور النور 
در اکثر صحنه های فیلم، اضافی و 
غیرضروری جلوه می کند. دقیق که 
نگاه کنیم، او هیچ گاه در پیشرفت 
وقایع داســتانی، نقشــی محوری 
ندارد... به صحنه  جنایت  فراخوانده 

می     شود.
امتیاز تحریریه »آرمان امروز« 
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فلکی شروانی

تاج درآمد.  درباره خشن ترین دربی هم باید به 
دی ماه ۷9 برگردیم. در آن بازی، درگیری ها نه 
تنها بین سکوها وجود داشت بلکه درون زمین 
هم به صحنه های خشــونت آمیز و غیراخاقی 
کتــک کاری بازیکنــان دو تیم تبدیل شــد و 
محرومیت های زیادی را برای این بازیکنان رقم 
زد. روزنامه آس اســپانیا ۱6 دربی داغ و بزرگ 

دنیای فوتبال را که وجهه تاریخی دارند، معرفی 
کرده که دربی تهران بین دو تیم پرسپولیس و 
استقال نیز در این فهرست لحاظ شده است. بر 
همین اساس دربی بزرگ شهر رم، دربی بزرگ 
پایتخت اروگوئه، نبرد المپیاکوس و پاناتینایکوس، 
دربی میان، جدال فامینگو و فلومیننسه، دربی 
بزرگ ترکیه بین گالاتاسرای و فنرباغچه، ستاره 

سرخ و پارتیزان، سلتیک و گاسکو اسکاتلند 
و جدال دو تیم پرسپولیس و استقال در این 
فهرست رویت می شود. در توضیح کوتاه مربوط 
به هر دربی در بخش دربی تهران آمده اســت: 
این یکی از احساســی ترین دربی های جهان 
است که اولین بار در سال ۱96۸ کلید خورد. اما 
حالا دیگر پرتاب مواد آتش زا و راه افتادن دود، 
به تصویر تکراری این دیدار تبدیل شده است. 
اما در طی ســال های گذشته دربی سرد و بی 
روح، نتیجه تفکر سیاسی و به دور از جنجال در 
فوتبال است. مسابقه ای که یکی از جذاب ترین 
مسابقات آسیا و جهان بود، با ورود سیاست به 
کالبد فوتبال، حالا در بسیاری از موارد، خیلی 
جذاب نیست و شاید با کمترین تلفات، مساوی 
شود. دربی امروز نیز که شاید سابقه آخرین بار 
آن به فصل ۱۳۷۷−۷۸ باز می گردد و آن فینال 
جام حذفی که با برتری دو گل پرســپولیس 
مقابل اســتقال، آن هــم در دقیقه ۸۷ با گل 
افشین پیروانی و شکستن استخوان صورت او 
به اتمام رســید، حالا شاید امروز سرنوشت آن 
در ضربات پنالتی مشخص شود، آن هم پس از 
۱۲۰ دقیقه کسل کننده، هرچند که مردی روز 
نیمکت تیم استقال قرار دارد که یک گادیاتور 
واقعی در زمین فوتبال است و باید امروز نشان 

دهد تا چه اندازه دربی باز است.
 مربی که پس از باخت مقابل پرســپولیس و 
در لیــگ آرزو کرد که نبرد انتقامی را در جام 
حذفی مقابل تیم قرمز پایتخت بازی کند. باید 
منتظر ماند و دید که این مسابقه، سرد و کسل 
کننه است یا با سوت، خون و آتش به پایان می 
رسد. باید به دو تیم گفت که گادیاتور باشند نه 
مانند »پاتریک« مهربان و رفیق بابت اسنفنجی. 

گلادیاتور باش نه »پاتریک« 
امروز مسابقه مهم دربی در آزادی 

آرمان امروز- سید محی الدین حسینی 
ارســنجانی: دومین دورهمی از مجموعه 
دورهمی هــای دوســتانه و صمیمانه مفاخر 
علم و پیشکســوتان فرهنــگ و ادب و هنر 
ایران زمیــن در خانه تاریخــی نصیر نظام 
)بوتیــک هتل ســنتی راد(بــه میزبانی از 
استادان برجسته آب و پیشکسوتان اجرایی و 
پژوهشی صنعت آب فارس و ایران اختصاص 
داشــت. پس از اجــرای موفــق دورهمی 
صمیمانــه با روزنامه نگاران قدیمی شــیراز 
در این مکان گردشگری و استقبال فزاینده 
متخصصین علــوم گوناگون با ایــن برنامه 
ماندگارنوبــت به دیدار و گفتگو با مشــاهیر 
علم آب و آب شناســی ایران که بیشتر انان 
در شــیراز و فــارس حضور دارند رســید، 
برنامــه ای که قبل از دورهمــی صمیمانه با 
پیشکسوتان و موســپیدان ورزش شیراز در 
این مکان دلنشــین و روح نواز برگزار شد و 
یاد و خاطره همکاری ها و همراهی های خود 
با دوستان و همکارانشان را دگر باره زنده و 
تکرار نمود. نشســت همفکری و هم اندیشی 
اســتادان علمی، مجری و طراح پروژه های 
آب و اعضای برجســته هیأت هــای علمی 
بخش آب دانشگاه های کشور بویژه دانشگاه 
شــیراز که ســال ها با تحقیقات و مطالعات 
کاربردی خود راهگشای مسائل و چالش های 
اب شیراز و فارس و کشــور بوده اند با بیان 
خاطرات دوران خدمت خــود و ذکر برخی 
راهکار ها در خصوص مقابله با پدیده شــوم 
خشکســالی و حفظ منابــع موجود آب در 
فارس و کشور، سه ساعت به طول انجامید. 
حضور چهره های نامدار و متخصصین کاربلد 
و صاحــب تجربه در این محفل که به همت 
جناب رفیعی راد مدیر مجموعه گردشگری 
و اقامتــی »راد« در بافــت تاریخی شــیراز 
ترتیب یافته بود بر غنا و وزانت این نشست 

دوستانه افزود.
در این برنامه پروفســور عزت الله رئیســی 

اردکانــی پدر علم هیدروژئولــوژی و چهره 
ماندگار علم در ایران در گفت وگو با خبرنگار 
»آرمان امــروز« می گویــد: » پژوهش های 
کاربردی وســیع در زمینه های مختلف کم 
آبیاری در گذشــته و حال انجام شــده ولی 
متأسفانه بخش کمی از نتایج پژوهش ها در 
کشاورزی مورد اســتفاده قرار گرفته است. 
کمبود آب سطحی و آب زیرزمینی، مسائل 
و مشکات اضافه برداشــت آب زیر زمینی 
و چالش های آب نامتعارف اســت و یکی از 
دلایل اصلی این مشــکات عــدم توجه به 
بیان و میزان مصرف آب در مقیاس حوضه 

آبخیز است. 
آب  از چالش هــای  رفــت  بــرون  راه  وی 
استان و کشــور را هماهنگی بین سازمانی، 
از  انــدازه  بــه  برداشــت  فرهنگ ســازی، 
ســفره های آب زیرزمینی وجبران آب های 
تخلیه شــده عنوان کــرده و گفت: در چند 
سال اخیر افت شدید آب را در اکثر مناطق 
فارس و اســتان های همجوار شاهد هستیم. 
خشکسالی یک پدیده طبیعی است و در ده 
سال اخیر دچار خشکسالی شدیم لذا عنوان 
تغییر اقلیم در بحران آب مطرح نیست چرا 

که تغییر اقلیم یک پدیده آرام است.«

پدر علم هیدرو ژئولــوژی ایران، بحران آب 
به دلیل خشکســالی و تغییرات اقلیم را رد 
کرده و افزود: »کمبود آب نتیجه برداشــت 
بیش از اندازه از منابع تجدیدپذیر است و ما 
در استفاده از این منابع بیش از نیاز برداشت 

انجام داده ایم. 
وی به چالش های اضافه برداشت آب زیرزمینی 
اشاره کرد و بیان داشت: خشک شدن با کاهش 
آب چاه ها، قنوات، چشمه ها و رودخانه های مجاور 
زیردست، کاهش آب در سال های خشکسالی، 
افزایش هزینه های ســرمایه گذاری، نگهداری و 
انرژی، کاهش حجم ذخیره سد ها و حوضچه های 
تغذیه مصنوعــی و کاهش کیفیت آب های زیر 
زمینــی و افزایش آلودگی از مشــکات اضافه 

برداشت آب در فارس و کشور است. 
پروفســور رئیســی اردکانی، خاطر نشــان 
کرد: متأســفانه به اندازه ای از حجم ذخیره 
هیدرولیکی برداشت کرده ایم که این منابع 
تمام شده و تنها حجم آب تجدیدپذیر مانده 
و برداشت به اندازه آب حجم کل آب ورودی 
به آبخوان و جبران آب های تخلیه شــده از 
حداقل حجم ذخیره هیدرولیکی دو راه حل 
بحران آب به روش هیدروژئولوژیکی است. «

ملــی  چهــره  و  آب  برتــر  پژوهشــگر 

هیدروژئولوژی با اشــاره به اینکه بحران آب 
از ۴۰ سال گذشــته آغاز شده تصریح کرد: 
اساســی ترین روش حل بحــران آب نصب 
کنتور های هوشــمند، اعمــال مدیریت در 
منابع آب، کاهش یکسان برای همه چاه های 
آبی برای حل بحران آب و امکان بکارگیری 
روش های صرفه جویی آب بــا تغییر الگوی 

کشت یا کاهش سطح زیرکشت است. 
دانــش آموختــه آمریکا و اســتاد همکار با 
دانشگاه های مطرح دنیا به راه های تأمین آب 
شرب اشــاره کرد و یاد آور شد: جیره بندی 
درســال های خشکســالی، روش علمــی و 
متداول در جهان است، ضمن اینکه استفاده 
از تجهیزات مدرن در ساختمان ها باید لحاظ 
شود و نظام مهندسی و شهرداری ها مصوب 
کنند که ســاختمان ها و خانه ها اســتاندارد 
لازم در زمینــه مصرف بهینه آب را کســب 

کنند.

پروفسور عزت الله رئیسی اردکانی،  پدر علم هیدروژئولوژی در گفت وگو با »آرمان امروز«

دورهمی دوستانه پیشکسوتان »آب« در شهر هنر 

انتقاد برومند
 از مواضع سینمایی خزاعی

رئیس سازمان سینمایی خطاب به سینماگرانی 
کــه با آثار بدون مجوز همکاری می کنند، اعام 
کرد که با آنها قطع همکاری خواهد شــد با این 
حال مرضیه برومند، مدیرعامل خانه سینما با 
تاکید براینکه بودجه ای که از سازمان سینمایی 
می گیرند حق خانه ســینما است، تاش برای 
استقال مالی، ایجاد ســازمان نظام سینمایی 
که پیش تر محمد خزاعی هم اشــاره ای به آن 
داشت، اجرای برنامه های مورد نظر هیأت مدیره، 
ایجاد مدیریت رسانه، فعال کردن آکادمی فنون 
و هنرهای ســینمایی، راه اندازی بانک اطاعات 
جامع سینمای ایران، تاش برای تدوین آیین نامه 
حمایت از حقوق کودکان بازیگر و نظارت بر حسن 
اجرای آن، بهینه سازی ضوابط شوراهای داوری و 
صیانت، گسترش ارتباطات بین المللی و تولیدات 
مشترک را از جمله مواردی عنوان کرد که جزو 
برنامه های خود تعیین کرده است. برومند در ادامه  
در پاســخ به سوال ایسنا درباره اظهارات محمد 
خزاعی درباره قطع ارتباط با سینماگرانی که در 
فیلمهای بدون مجوز کار میکنند، و همکاری خانه 
سینما گفت: من خیلی تعجب کردم و فکر میکنم 
آقای خزاعی نمی خواسته این را بگوید که احتمالا 
زبانش این طور چرخیده و این صحبت را مطرح 
کرده است. خانه سینما چنین موضعی را قبول 
ندارد. در این زمینه باید پرسید که چرا اصلأ فیلمی 

پروانه ساخت نمی گیرد.

دیالوگ های ماندگار

آدم یه انتخاب داره و این انتخابه که 
از اون یه آدم می سازه

شرق بهشت
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دستور برای رئیس فدراسیون
 متهم به اختلاس

مدیرکل حقوقی وزارت ورزش و جوانان درباره 
سرنوشت رئیس فدراسیون متهم به اختاس 
گفت: تا زمان صدور رای نهایی، ما مجبوریم 
حکــم تعلیق فرد متهم به اختــاس را اجرا 
کنیم و این دســتور دادستان است. مرتضی 
فاح اظهار کرد: ما نمی گوییم تعلیق شود بلکه 
حکم قانونگذار و دستور دادستان است. با توجه 
به این که رای اختاس جزء مواردی است که 
باید کارمند تا زمان صدور رای دادگاه تجدید 
نظر تعلیق شود باید تعلیق صورت بگیرد. در 
حقیقت قانونگذار گفته کــه این تعلیق باید 
تا زمان صدور رای نهایی ادامه داشــته باشد. 
مدیرکل حقوقی وزارت ورزش و جوانان درباره 
زمان اجرای حکم تعلیق خاطرنشان کرد: در 
این زمینه ۲ راهکار وجود دارد که باید ببینیم 
دوستان از نظر حقوقی می خواهند چه روشی 
را انتخاب کنند تا این کار انجام شــود.  البته 
وظیفه ی اجرای حکم با بنده نیست و ما فقط 
اعام نظر حقوقی می دهیم و به مرجع قضایی 
اعام می کنیم و سپس آنها تصمیم می گیرند.


